
Puhe» 

Väliaika. 

- 2 -

Yleispol i i t t inen puhe 
edellä , 

Noin 20 min. 

Toivomukset samat kuin 

Soittoa tahi laulua. Ei kovin p i tkä l tä . 

Voimisteluesltys. Lyhyt ja reipas . Tämän numeron voi j ä t t ää 
poiskin. 

Puhe. Taaskin vain yhdestä a s i a s t a . Puheen p i t ä i s i 
ol la sulavasti e s i t e t ty , mieliä lämmittävä ja 
rohkaiseva. 

Kansainvälinen, johon yleisö yhtyy, 

3) Huoneiston koristelu» Huoneistoa voidaan koristaa l i p u i l l a , 
e i missään tapauksessa karnevaaleissa käytettä-
v i l l ä paper i suikale i l la . Pöytäliina j a kukkanen 
pöydällä sopivat kylläkin. Huone lämmitettävä 
ja tomut pyyhittävä* 

4) Tilaisuuden mainostus, Mukaan on saatava väkeä tuvan täydeltä 
j a sen saamiseksi on käytettävä kaikkia ent i s i ä 
hyviä keinoja j a keksittävä uusia. Puoluetoimis-
tosta voi myöskin t i l a t a kutsukortteja 8 : - 100 
kpl» ja lähettää n i i t ä paikkakuntalais i l le . 

5) Kustannukset, Kansanedustajille suoritetaan pitemriiltä matkoil-
ta makuulipun hintana 60:- henkeä j a t i l a i s u u t t a 
kohden. Muu ohjelma on koetettava saada ilmai-
seksi tahi pienellä maksulla. Tilaisuus on jär-
jestettävä y le i sö l le maksuttomaksi tahi korkein-
taan 2 ;- - 5 :- pääsymaksulla. Vaatesäi l iöstä 
ja ravintolan käytöstä otetaan maksu. 

Näitä t i la isuuksia on suunniteltu jär jes tet täväks i helmi-, 
maalis- ja os i t ta in huhtikuunkin aikana, joka sunnuntai ja juh-
lapäivä, 7> t i l a i suut ta kerrallaan. Tällätavoin vo i ta i s i in näitä 
esiintymisiä j ä r je s tää 38 paikkakunnalle ja pitää n i i s s ä 114 pu-
hetta. Kunkin edustajan puhe velvollisuus r a j o i t t u i s i näin ollen 
suunnilleen 2 puhetilaisuuteen. Allaolevassa on es i te t ty eräs 
suunnitelma näitten ti laisuuksien jär jestähiisestä. - Tämän mukaan 
pidet tä i s i in seuraavat esiintymistilaisuudet ja n i i s sä puhuisivat: 

Vaasassa 
Oulussa 
iLiatralla 

4/2-34 
f T 

TT 

Forssassa 11/2-34 

Syrjänen 
Turkka 
Aarniokoski 

Koivulahti-
Lehto 

Tanner 
Harvala 
Swentor-

zetski 
Räisänen 

Kulovaara 
Lepistö 
Hilden 

Kuusis to 

4 

I [i 
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Kuopiossa 11/2-34 Herrala Voionmaa Aattela | 
Sortavalassa 1» Mustasilta Hakkila JCane rva 
Se inä joe l la 18/2-¿4 Pesonen Hakkila Kosonen 
Turussa n Väisänen Pekkala Linna 
Porissa w Metsäranta Helo Welling 
Eiihimäellä Turkka Turki a Lindman 
Lappeenrannassa n Martti la Wi.ik Lastu 

• 1 1 * ^ 

Hankoniemessä 1» Eskola Voionmaa Puittinen 
Mikkelissä Metsäranta Byömä Kulovaara ? 
Jvrväs kylässä » Koponen Räisänen Lindmar. 
NokiRl l a tr Vtiisänen Lehtokoski Puitt inen ; 

1 

Keravalla 11/3-34 Kononen Reinikainen Salonen ? 
Orivedellä 1» Huotari Lonkainen Komu 
Pitkärannassa it Valta Aal tonen Tolonen 
Raumalla Mu:, tas i l t a Reinikainen Bryggari 
Käkis almessa n Pajunen Rantala PcAttala 
Hakamäellä t! Kujala Lonkainen Pesonen 
Viipurissa Syrjänen Swentorzetski Linna 
Hyvinkäällä n Hämäläinen Aaltonen Koponen 
Pieksäraäellä tr Koivulahti- Helo Lastu ] 

LPhto 
Kotkassa Zb/d-dA Peltonen Harvala Tolonen 
Varkaudessa Tf Kujala Lumme Ai:.ipu ja 
Joensuussa rt Huotari Wiik Kivisalo 
Lahdessa 1/4-34 H":iialäinen Loht okoski Salonen 
Salossa tt Esko la Salmenoja Salonen 
Kauhavall a tr Welling Turkia Hiltunen 
Kokkolassa 2/4-34 H 'jiäldinen Lehtokoski Selonen 
Isossakyrössä tr Ampuja Toivonen Komu 
Torniossa ft Peltonen Pärssinen Kuusisto 
Loviisassa 8/4-34 Jokinen Ryömä Aattela 
Savonlinnassa tr Malmivuori Malkamäki L?v)istö 
Nurmeksessa tt Perho Lumrae Penttala 
Iisalmessa 15/4-34 Jokinen Salmenoja Hilden 
Rovaniemellä tr Herrala Wiik Lastu 

• 
! 
i 

Eöuskuntarylimää j a p i i r i j ä r j e s t ö j ä kehoitetaan käsittelemään 
ensi t i l a s s a e s i t e t t y suunnitelma j a ilnoittsmaan sen hyväksymi-
sestä puoluetoimistoon kuluvan vuoden aikana, j o t t a j ä r j e s t ö i l l e 
voidaan as ias ta hyvissä a jo in l o p u l l i s e s t i i lmoittaa* SamaHa 
kertäa o l i s i saatava lopullinen t i e t o puhujain s i jo i t tautumises-
ta e r i paikkoihin, koska ennakko reki aar.i pn paikkakunnalla pidet-
tävä hyvissä ajoin« 

Puolue to inii kunnan kasti yksen mukaan edelläoleva suunnitelma 
toteutettuna v i r k i s t ä i s i suuresti puolue^elamää., joten sen toteut-
tai ; lsta pidetään e r i t t ä i n suotavana. 

Puolue tervehdyksin 
SOS.-DM. PUOLICTOIMISTO 

K, H. Wiik Emil S a l l i l a 
ES/LI 





Sos.-den. iSd* iskiin t a r yhmHn r»öyt«klrjat v . ]9.'54 val t lor«lvl l tH« 
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P ö y t ä k i r j a 

Sosialidemokraattisen E!d us kuntaryhmän kokoukeesta, 

Joka p i d e t t i i n ryhmähuoneessa Sduskuntatalossa 31 

prnä tammikuuta 1934. Nimenhuudossa merkit t i in pois« 

saoleviksi seuraavat ryhmän Jäsenet: Sskola, Hakkila, 

Halonen, Herrala, Hildin, Hiltunen, Kettunen»Kivisalo, 

Kosonen, Kääriäinen, Lindström, Lonkainen, lumme, Me-

r i l ä inen »iietsärant a , Paasivuori (sairas) .Pel tonen, 
t 

Pent ta la ,Pärss ihen, Räisänen, S in isa lo , Sirfin, Suo» 

kas (sairas),Tolonen, Turkka, Valta. Venman ja Voi-

onmaa. Puhetta johti Tanner ja pöytäkirjan k i r j o i t -

t i Aattela. 

Kokouksen avaus. 

Ryhmän edell isen istuntokauden puheenjohtajan 

toveri Tannerin aset tuessa puheenjohtajan palkalle 

j a ryhmän entisen s ih teer in Aattelan toimiessa ko-

kouksen s ih teer inä , avasi tov. Tanner ryhmän koko-

uksen lausuen ra.m. seuraavaa: Sinä lyhyehkönä aikana 

kun Eduskunta on ol lut lomalla, ovat s i s ä i s e t olomme 

vaikeutuneet. Äärimmäinen oikeis to on jo ehtinyt toin-

tua s i i t ä säikähdyksestä, jonka eduskutavaalit s i l l e 

a iheu t t i va t . Se on yhä kiinteämmin Järjestäytynyt 

ja jatkuvasti ki ihdyt tää ta i s te luaan kansanvaltaista 

valtiomuotoamme ja työväenl i iket tä vastaan. 

Taloudellinen asemamme ei ole s i inä määrin t e r -

vehtynyt kuin on to ivot tu ja niimpä pula edelleenkin 

aiheut taa raskai ta kärsimyksiä kansallemme ja varsinkin 

sen vähävaraiselle osa l l e . -Lausui lopuksi ryhmän jäse-

net t e rve tu l le iks i eduskuntatyöhön. 

o 
f 

1 §• 

Ryhmän v i r k a i l i j a i n va l in ta . 

Ryhdyttiin toimittamaan ryhmän v i r k a i l i j a i n 

va l in taa . 

Ryömä: Ehdotti . e t t ä ryhmän puheenjohtajiksi 

v a l i t t a i s i i n en t i se t puheenjohtajat T a n n e r Ja 

P e k k a l a . 



JltJLIMJIijtliltlJ ... 

Ehdotusta kannat t ivat ueeat ryhmän Jäsenet . 

AmpuJaiHelsingin ktumall i s j ä r j e s t ö n kokouksessa 

on a rvos te l tu ryhmän puheenjohtaj ien menettelyä maa-

l a i s l i i t o n to i sen välikysymyksen Eduskunnassa aiheut-

taman keskustelun yhteydessä, 3hdot t i ryhmän puheen-

j o h t a j i k s i va l i t t avaks i H e l o n Ja P e k k a l a n . 

' Ehdotusta kanna te t t i i n . 

Keskustelun pää ty t tyä to imi te tussa äänestyksessä 

sai P e k k a l a 3 4 , T a n n e r 30 Ja H e l o 6 

ääntä , Joten puheenjohtaj iksi t u l i v a t - v a l i t u i k s i T a n= 

n e r Ja P e k k a l a . 

Tämän Jälkeen v a l i t t i i n ryhmän s ih t ee re ik s i 
« 

A a t t e l a Ja l o n k ^ a i n e n . 

Ryhmän ta loudenhoi ta jaksi v a l i t t i i n ykBimie= 

l i s e s t i K u u s i s t o . 

2 §. I 
Valmistusvaliokunnan asettaminen. 

Ryhmän sääntöjen 5 §:n»mukaisesti p ä ä t e t t i i n 

ase t taa valmistusvaliokuii ta, Johon ryhmän v i r k a i l i -

ja in l i s ä k s i v a l i t t i i n L e h t o k o s k i , H a k -

k i l a Ja R e i n i k a i n e n . V a l i o k u n t a va-

l i t s e e l i s ä k s i Jokaisen Eduskunnan valiokuiinan 

sos.-dem. valiokuntaryhmä yhden Jäsenen. 

3 § . 

Eduskunnan puhemiehen Ja varapuhemiesten 

v a a l i t . 

O t e t t i i n käs i t e l t äväks i ryhmän menettelyta-

van määrääminen Eduskunnan puhemiehen Ja varapuhe-

miesten v a a l i s s a . 

Perho: Ehdotf i , e t t ä ryhmä p ä ä t t ä i s i äänes-

tää omaa miestään Eduskunnan puhemieheksi Ja e t t ä 

ryhmän puhemiesehdokkaaksi a s e t e t t a i s i i n T a n n e r . 

Siinä tapauksessa , e t t ä Tanner ei t u l i s i va l i t uk -

si Eduskunnan puhemieheksi o l i s i ryhmän ase te t t ava 

ensimmäiseksi varapuhemiesehdokkaaksi P e k k a l a . 

Bryggari: Ehdotti , e t t ä ryhmä äänes tä i s i 

Eduskunnan puhemieheksi maa la i s l i i t on ehdokasta 

Kal l io ta Ja ensimmäiseksi varapuhemieheksi P e k -

k a l a a . 

Ryömä: M a a l a i s l i i t o l l e o l i s i annettava Edus-

kunnan puhemiehen paikka Ja ensirmäiseksi varapu-

homieheksi a se te t t ava oma ehdokas Ja to iseks i va-

rapuhemieheksi ääneste t tävä ruotsa la isen kansanpuo-

lueen ehdokasta von Born ' ia . Ehdot t i , e t t ä ryhmä 

a s e t t a i s i ensimmäiseksi varapuhemiesehdokkaaksi 

H a k k i l a n . 

Reinikainen: Kannatti Ryömän ehdotusta. 

Keskustelun päätyt tyä hyväksytt i in äänes-

tykse t t ä Ryömän tekemä ehdotus. 

4 §. 

Kansliatoimikunnan Jäsenten v a a l i . 

Eduskunnan kansliatoimikunnan vaa l i a varten 

p ä ä t e t t i i n ryhmän ehdokkaaksi a se t t aa H a r v a 1 a. 

6 §. 

Ryhmän Jäsenten asettaminen Eduskunnan 

val iokunt ien jäsenehdokkaiksi. 

P ä ä t e t t i i n , e t t ä valmlstusvaliokunta tekee 

ryhmäkokoukselle ehdotuksen ryhmän Jäsenten ase t -

tamisesta Eduskunnan val iokunt ien Jäsenehdokkaiksi. 

6 §. 

LomapyyntöJä. 

Komu: Pyysi , e t t ä ryhmä suostuis i hänen pyyn-

töönsä saada lomaa eduskuntatyöstä lauantaina 3/E-34, 

-Pyyntö hyväksyt t i in . 

Sarnanlalsen pyynnön e s i t t i v ä t Bryggari Ja Per-

ho, koskien ensiks i mainitun aikaa 2/2 Ja Jälklimnäi-

sen 6/2. -Bryggarin lomapyyntö hyväksyt t i in , mutta 

Perhon lomapyyntöön k a t s o t t i i n voitavan suostua vain 

s i i n ä tapauksessa, e t t ä 6/2 pidet tävässä Eduskunnan 

istunnossa ei to imi te ta suuren valiokunnan Jäsenten 

vaa l i 

V a k u u d e k s i : 

PuheenJohtaJa( S ih tee r i . 

Olemme tarkastaneet edelläolevan pöytäkirjan 
Jan ja hyväksymme sen kokouksessa tehty jen päätösten 
mukaisena. 

t - ' 
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Soslalldemokraattison . Eduskuntaryhmän kokouksesta, 

joka pidettiin ryhmähuoneessa Eduskuntatalossa 1 p:nä 

helmikuuta 193^.Nimenhuudossa merkittiin poissaoleviksi 

Bryggarl,Helo,Paaslvuori (sairas)»Pulttlnen, Räisänen, 

Salonen, Suokas(sairas), Sventorzetski,Tanner, Wiik Ja 
« 

Voionmaa. Puhetta Johti Pekkala Ja pöytäkirjan kirjoit-

ti Aattela. 

1 
Tannerin kirjelmä. 

Puheenjohtaja esitti toveri Tannerin kirjelmän 

(liitteenä v.v. pöytäkirjassa 1/2-34), Jossa hän il-

moitti ettei voi ryhmässä toimitetun puheenjohtajan 

vaalin perusteella ottaa vastaan ryhmän puheenjohtajan 

tehtävää. 

Pekkala ilmoitti ettei hänkään tov. Tannerin 

kieltäytymisen Jälkeen katso voivansa toimia ryhmän 

toisena puheenjohtajana. 

Ilmoitusten Johdosta päätettiin toimittaa uusi 

puheenjohtajien vaali, 

Ryömä: Ehdotti , että tov. Tanner valittaisiin 

ensimmäiseksi Ja tov. Pekkala toiseksi puheenjohta-

jaksi. 

Ehdotusta kannattivat puheenvuoroissaan Komu, 

Hakkila, Kivisalo, Penttala, Valta Ja Tolonen. 

Perho: Ehdotti ryhmän esimmälsekei puheenjoh-

tajaksi valittavaksi tov. Helon. 
Ehdotusta kannatti Mäkeläinen. 

Äänestyksessä kannatti Tannerin valitsemista 

ryhmän ensImjiäisekEl puheenjohtajaksi 60 ryhmän Jä-

sentä Ja Helon valitsemista 5 ryhmän Jäsentä, Joten 

tov. Tanner tuli valituksi ryhmän ensimmäiseksi pu-

heenjohtajaksi. 



Tämän Jälkeen valittiin ryhmän toisek?! puheenjohta-
jaksi,koska muita ehdokkaita el nimetty, ykslmieliseE 
tl tov. Pekkala. 

2 
Ryhmiin Jäsenten nimeäminen Sduskunnan valio -

kuntien .läsenehdokkaiksi, 

Otettiin käsiteltäväksi v.v. ehdotus ryhmän Jäsen-
ten nimeämisestä Eduskunnan valiokuntien Jäsenehdok-
kaiksi. 

Suureen valiokuntaan 

ValmiatusvalioVunnan ehdotus hyväksyttiin. 

(Katso v.v. pöytäkirjaa 1/2-34) 

Perustus lakivaliokuntaan 

Valrristusvaliokunnan ehdotus hyväksyttiin. 

Lakivaliokuntaan 

Hyväksyttiin v.v. ehdotus. 

Ulkoas iainvaliokuntaan 

Hyväksyttiin v.v. ehdotus. 

Valt iovarainvaliokuntaan 

Hyväksyttiin v.v. ehdotus. 

Pankk iva11okunt a a^ 

Hyväksyttiin v.v. ehdotus. 

Talousvaliokuntaan 

Hyväksyttiin v.v. ehdotur. 

Laki- Ja talousvaliokuntaan 

Hyvi:'ksyttiin v.v. ehdotus. 

5 ivistysvaliokuntaan 

Hyv'"ksyttiin v.v. ehdotus. 

Maatalousvaliokuntaan 

Hyväksyttiin v.v. ehdotus. 

Työväenas iainvaliokuntaan 

Hyväksyttiin v.v. ehdotus. 

Ku Iku la 11 o s va 1 i Oku rit aan 

Hyväksyttiin v.v. ehdotus. 

Tarkistajiksi 

3 
Ryhmän Jäsenmaksun suuruus. 

Ryhmän Jäsenmaksuksi määrättiin 50 markkaa 

Jäseneltä kuukaudessa. 

4 }. 

Mäntsälän kapina-asiafa hoitaminen. 

Koska Sduskunnan perjantaina 2/2-34 pidet-

tävässä Istunnossa tulee sille n.s. Mäntsälän 

Juttu, päätettiin, että ryhmän aikaisemmin 

trtä asiaa hoitamaan valitsemat henkilöt 

valmistautuvat eslintymärn Sduskunnassa. 

V a k u u d e k s i : 

oihteeri. 

Tarkistettu: 

Puheenjohtaja. 

rl •'i-̂S 

Hyvr.ksyttlin v.v. ehdotus. 
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Sosial idemokraatt isen Eduskuntaryhmän valmistus 

valiokunnan kokouksesta, Joka p i d e t t i i n ryhmähuo' 

neessa Eduskuntatalossa 1 p:nä helmikuuta 1934. 

Saapuvi l la o l i v a t : Aat te la , Hakkila, Kuusisto, 

Lehtokoski, Lonkalnen, Pekkala, Reinikainen. Pu-

het ta j o h t i Pekkala ja pöytäkir jan k i r j o i t t i Aat-

t e l a , 

m li 

'M 
• 

il 

1 

Tannerin k ir je lmä. 

Puheenjohtaja e s i t t i t o v e r i Tannerin k i r -

j e e n ( l i i t e 1 ) , jossa hän i l m o i t t i e t t e i voi 

ryhmässä toimitetun puheenjohtajan v a a l i n perus-

t e e l l a ottaa vastaan ryhmän puheenjohtajan tehtä-

vää. 

Pekkala I l m o i t t i e t t e i hänkään t o v . Tannerin 

k ie l täytymisen Jälkeen katso voivansa toimia ryh-

män to isena puheenjohtajana. 

Keskustelun päätyttyä p ä ä t e t t i i n puheenjoh-

t a j a i n ilT.o!tukset s a r t t a a ryhmiin t ie toon ja t o i -

mituttaa uusi puheenjohtajan ja to isen puheenjoh-

t a j a n v a a l i , 

2 

Ryhmän jäsenten nimeäminen Eduskunnan 

val iokuntien 'Jäsenehdokkaiksi. 

P ä ä t e t t i i n ryhmäkokoukselle ehdottaa, e t t ä 

ryhmän jäsenet a s e t e t t a i s i i n ehdokkaiksi Eduskun-

nan val iokuntien v a a l i s s a seuraavast i : 

Suureen valiokuntaan 

Hakkila Pesonen 
Kosonen Lonkalnen 
Mäkeläinen v a l t a 
Pui t t inen Tolonen 
Kulovaara 
S i n i s a l o Varajäseniksi 
Hämäläinen Pekkala 
Meriläinen Andersson 
Aarniokoski Syrjänen 
Kääriäinen Hiltunen 
ya/^erholffi Väisänen 
Malmivuori Metsäranta 
Pajunen Eskola 
Herrala 

f , " 
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Perustuslakiva11oku nt aan 
Lindman 
Koponen 
Aaltonen 
Ahlström 
Malkamäki 
Kulovaara 
Toivonen 

Varajäseniksi 
Wiiv 
Lonka 1 ne n 
Voionmaa 

Lak iva1i okunt aan 

Kosonen 
Komu 
Perho 
Salonen 
Lastu 
S Ire n 
Huotari 

Varajäseniksi 
Malmivuori 
Turkka 
Räisänen 

Uikoaslainvaliokuntaan 

Voionmaa 
Ryömn 
Hakkila 
R-'i sienen 
Sventorzetski 
Tanner 
Huotari 

Varajäreniks i 
Reinlk&i nen 
Helo 
Ahl Ström 

Valtiovarainvaliokuntaan 

Helo 
Puittinen 
"̂ elling 
Rantala 
Kuus lato 
Pekkala 
Lehtokoski 
Turkia 
Sventorzetski 

Pank:-: i va 1 i okunt aan 

Varajäseniks1 

Ryömä 
Aattela 
Bryggari 
Kanerva 

Ryömit 
Aattela 
Venman 
Salrr.enoja 
Väl seinen 

Vara ji.'senikr. 1 

Sinisalo 
Toivonen 
MU ke 11' i nen 

Talousvali okunt aan 

Reinlk&inen 
Kujala 
Tolonen 
Penttala 
Metsäranta 
Aarniokoski 
Lumme 

Varajäseniksi 

Lehtokoski 
Pesonen 
Hämäläinen 

Laki- Ja talousvaliokuntaan 
Kanerva 
Linna 
Kääriäinen 
Kivisalo 
Peltonen 
Kettunen 
Ve nman 

Varajäseniksi 
Kujala 
Koivulahti-Lehto 
Pajunen 

5 i v i s 17 s va1i okunt aan 

Voionmaa 
Pärss inen 
Ahlström 

Pesonen 
Herrala 
Lonkainen 
Syrjänen 

Varajäseniksi 
Lumme 
Salonen 
Kivisalo 

Maatalousvaliokuntaan 
Marttila 
Sskola 
Joki nen 
Halonen 
Mustasilta 
Lepistö 
Koivulahti-Lehto 

varajäseniksi 
Tolonen 
Meriläinen 
Pekkala 

Tyoväenaslainvaliokuntaan 

Paasivuori 
Bryggari 
Fagerholm 
H iIden 
Turkka 
Andersson 
Lindström 

Varajäseniksi 
Ampuja 
Perho 
Pajunen 

KuIkulaltosvallokuntaan 

Aaltonen 
Linna 
Penttala 
Hiltunen 
Väisänen 
Peltonen 
Lumijärvi 

Varajänenikfi 
Koivulahti-Lehto 
Kettunen 
Syrjänen •f," 

Tarkistajiksj. 

Lonkainen 
Ahl Ström 

Varstarkistajiksi 
Huotari 
Räisänen 

V a k u u d e k s i : 

Tarkistettu: 

Puheen'ohtaJa 
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P ö y t ä k i r j a 

Sos i a l i demokraa t t i s en Eduskuntaryhmän kokoukses-

t a , Joka p i d e t t i i n ryhmähuoneessa Eduskunta ta los-

sa 2 p:nä helmikuuta 1934. Kokouksen a lussa e l t o i 

mi t e t tu nimenhuutoa. Puhe t ta Joh t i Tanner Ja pöy-

t ä k i r j a n k i r j o i t t i A a t t e l a . 

1 

Maatalous«- Ja mel je r lväen l ä h e t y s t ö . 

k 

Ryhm.1 o t t i v a s t aan maatalous- Ja mel jer lväen 

l ähe ty? tön , Jonka puo le s t a e s i t e t t i i n ryhmälle m.m. 

seuraavaa: Maatalouden h i n t o j a koh ta s i vuoden a lus -

sa raske? isku. Ulkomaisten markkinain h i n t a t a s o on 

epänormaali . Jos kot imainen h i n t a t a s o tu lee määrä-

t y k s i tämän p e r u s t e e l l a , e l maataloutemme s i t ä kes-

t ä . Osuusmei jer i t ovat vuosikokouksissaan t ä t ä kysy-

mystä vakavas t i p o h t i n e e t , Ja Tampereella on as ian 

Johdosta p i d e t t y m e i J e r l l l l t t o J e n e d u s t a j a i n ko-

kous. Tämän Jälkeen e s i t e t t i i n ryhmälle y k s i t y i s -

k o h t a i s i a ti«3toJa maitorasvan h i n t a v a i h t e l u i s t a 

viime vuosien a ikana . S e l o s t u k s e s t a I lmeni , e t t ä 

mai to tc . lous tuo t te iden ä s k e t t ä i n e n markkinahintojen 

lasku on noin 50 -Maatalouden o l i s i nyt saa tava 

v a l t i o v a l l a n t a h o l t a Jo t ak in tukea , J o t t a se v o i s i 

v ä l t t y i t a l o u d e l l i s e l t a romahdukselta. Tampereella 

p ide t ty me l j e r lväen kokous pää ty i s i i hen tu lokseen , 

e t t ä nyt o l i s i t eh tävä ka lkki mitä su ink in voidaan, 

J o t t a k a r j a t a l o u s t u o t t e i d e n hinnat s a a t a i s i i n 

v a k i i n n u t e t u i k s i n. 85-86 fo vuoden 1929 h i n t a t a s o s -

ta .Lopuksi J ä t e t t i i n ryhmälle e.m. Tampereen koko-

uksen Julki lausuma. ( L i i t e 1) 

Ryhmän puheen joh ta ja T a n n e r v a s t a s i 

l ä h e t y s t ö l l e lausuen m.m.: Ryhmämme on toiminnas-

saan o t e t t a v a huomioon v a l i t s i j a i n s a e t u . Työväen-

luokan asema on t ä l l ä h e t k e l l ä v a r s i n vakava. S i t ä 

r a s i t t a a suur i työttömyys Ja kovin a l h a i s e t pa lka t . 

L 



Sduskunnan su'jrlmpana ryhmtlnä Ja kansanedustajina 

emme kuitenkaan voi olla ottamatta huomioon myös-

kin toisten väestöryhmien etuja. Nykyinen hinta-

taso on liian alhainen. Ryhmämme on aina pyrkinyt 

hintojen vakiinnuttamiseen. Ohjelmanamme on, että 

kaikkien väestöryhmien edut on otettava tasapuoli-

sesti huomioon. On siis samanaikaisesti tuettava 

työntekijöitäkin kun avustetaan työvälineiden 

omistajia. Huomautti, että hintataso on kansain-

välisestikin hyvin alhainen Ja tämä vaikeuttaa 

kysymyksen ratkaisua. Vakuutti, että ryhmä pi-

tää hyvin tärkeänä hintatason vakiinnuttamista. 

Mainitsi, että valtiovalta onkin tukenut maata-

loutta, niinpä kuluvan vuoden menoarvioonkin 

on otettu 95 miljoonaa markkaa maataloustuot-

teiden vientlpalkkio5ta varten. Huomautti lopuk-

si, että ryhmä tulee vakavasti harkitsemaan kaik-

kia niitä esitvksici., Jolta vastaisuudessa tehdään 

maatalous pulan lievittämiseksi. Kiitti lähetystöä 

ryhmälle osoittaniastaan huomiosta Ja antamistaan 

tiedoista. 

V a k u u d e k s 1 : 

Sihteeri. 

T a j [ i s t / e t t u : 

Puheenjohtaja. 

Sosialidemokraattisen Eduskuntaryhmän kokouksesta, 

Joka pidettiin ryhmähuoneessa Eduskuntatalossa 8 p. 

helmikuuta 193^. Nimenhuudossa merkittiin poissaole-

viksi: Andersson, Kujala, Räisänen, Sinisalo, Suo-

kas (sairas), Sventorzetski, Valta Ja Voionmaa. 

Puhetta Johti Tanner Ja pöytäkirjan kirjoitti Aat-

tela. 

1 §. 

Alotteet. 

Keskurteltiin ryhmän Ja sen Jäsenten alottei-

den Eduskunnalle Jättämisestä. Puheenjohtaja ilmoitti, 

että puoluetoimikunnan asettama talouskomitea on laa-

tinut ryhmää varten eräitä aiotteIta. 

Ensiksi esiteltiin alote 150 mllj. mk. määrä-

rahan käyttämisestä pääasiassa kaupunkityöttömyyden 

torjumiseks1. ( Tämä Ja seuraavat alotteet liitteinä 

v.v. pöytäkirjassa 8/2-3A.) 

Valmistusvaliokunta ehdotti, että alote Jätet-

täisiin ryhmän alotteene Eduskunnalle. 

Hiltunen: Kun aiotteessä puhutaan kaupungeis-

ta Ja kauppaloista ei se tunnu olkeen tyydyttüv^'ltM, 

sillä monet taajaväkiset yhdyskunnat ovat näihin ver-

rattavassa asemassa Ja alotetta olisi tähän suuntaan 

laajennettava. 

Lyhyen keskustelun Jälkeen hyväksyttiin v.v. 

ehdotus ottaen huomioon Hiltusen esittämän muutoksen.^ 

Esiteltiin kunnallisen verotuksen uudistamis-

ta koskevli alote. 
Päätettiin v.v. ehdotuksen mukaisesti,että aio-

te Jätetään ryhmän alotteena ISduskunnalle. 

Esiteltiin koron alentamista tarkoittava alo-

Hyväksyttiin v.v. ehdotus, että alote Jätetään 

ryhmän alotteena Eduskunnalle. 
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E s i t e l t i i n ehdotus a l o t t e e n tekemleesta t y ö t -

tömien .la l i i a n a l h a i s t a j j^a£_ga^eiden t y ö l ä i s t e n 

' PQr-^eiden k u n n a l l i s e l t a köyhäinhoidolta saaman avuptnk-

g^n kuntien toimesta s u o r i t e t t a v a n t a k a i s i n î erimiE^en 

es tämisestä . 

Hyväksytt i in v . v . ehdotus Ja a l o t t e e n va lmista-

j a k s i Ja ensimmäiseksi a l l e k i r j o i t t a j a k s i v a l i t t i i n 

Bryggar l . 

E s i t e l t i i n ehdotus a l o t t e e n tekemisestä ilman 

omaa syytään t a l o u d e l l i s i i n va ikeuksi in Joutuneiden 

p i e n v i l j e l i j ä i n pakkohuutokauppojen lakkauttamisesta. 

Hyväksytt i in v . v . ehdotus Ja a l o t t e e n valmista-

jaks i sekä ensimmäiseksi a l l e k i r j o i t t a j a k s i v a l i t t i i n 

Pekkala. 

Ryhmän Jäsenten a l o t t e e t . 

E s i t e l t i i n Kiv isa lon a l o t e minimipäIkkalaik-

s 1. Valralstusvaliokunta e h d o t t i , e t t ä t o v . K i v i s a l o a ke-

h o l t e t t a l s i l n tarkastuttamaan a lot teensa SAK:n toimi-

kunnalla Ja Jos se hyväksy is i a l o t t e e n , ryhmäkään e i s i l -

lo in v a s t u s t a i s i sen Eduskunnalle Jättämistä. 

K i v i s a l o : Alot teenl e l koske s e l l a i s i a ammet-

t i a l o j a , Jotka ovat työehtosopim.ukslila sä imnöste l lyt 

t a i muuten t y y d y t t ä v ä s t i pa lkat tu . Kun p o r v a r i l l i s e l t a -

kin taholta tehdään a lote samanlaisesta a s i a s t a , on työ-

väen edustajan velvollisuutv^na menetellä samoin, kuiten-

kin n i in e t t e i k u l j e porvarin perässä vaan e d e l l ä . 

Kelo: Asiasta e i o l i s i tehtävä l a k l a l o t e t t a 

vaan toivomusalote. Ryhmän o l i s i s i i s k i e l l e t t ä v ä l a k l -

a lo t teen tekeminen. 

Harvala: K i v i s a l o n o l i s i s u p i ä t e t t a v a a l o t e t -

taan n i i n , e t t ä se k o s k i s i va in m.etsä- Ja u i t t o t y ö l ä l s l ä . 

Puhemiehistössä o levien ryhmän Jäsenten o l i s i k i i r e h d i t -

tävä työväenasiainval iokuntaa antamaan mietintönaä ryh-

män tekemästä minimipalkkaa koskevasta toivomusalottees-

t a . 

Mustas i l t a : A l o t e , Jos se Eduskunnalle Jätetään, 

o l i s i laa jennet tava myöskin maata loustyölä ls lä koskevak-

s i . 

Hämäläinen: A l o t e t t a e l s a l g i kohdistaa metsä-

Ja u i t t o t y ö l ä i s t e n palkkoja säännösteleväksi , koska 

s i i t ä o l i s i seurauksena heidän ansiomahdollisuuksiensa 

väheneminen. 

B^ygsari: Parhain keino palkkojen korolttamlseen 

on ammatillinen jär jes täytyminen. T y ö l ä i s i ä e l ole t ä l -

l a i s e n mitään merkitsemättömän lainsäädännön avul la nu-

k u t e t t a v a . Lain toteuttaminen s i t ä p a i t s i t u o t t a i s i v a i -

keuksia, koska sen valvontaa o l i s i va lkea saada k y l l i n 

tehokkaaks1. . 

Perho: Palkkakysym.ys on t y ö l ä i s i l l e vars in tärkeä 

Ja ryhmänkin on s i i h e n Jatkuvasti k i i n n i t e t t ä v ä huomiota. 

K i v i s a l o l l e o l i s i annettava lupa a lot teensa Jättämiseen. 

As ias ta puhuivat v i e l ä Fagerholm, Kulovaara Ja 

K i v i s a l o . Keskustelun päätyttyä to imitetussa äänestyk-

sessä - ääniä e i l a s k e t t u - s u u r e l l a äänten enemmistöllä 

h y v ä k s y t t i i n v . v . ehdotus. 

E s i t e l t i i n Rantalan pyyntö saada tehdä toivomus-

lote k o t l t e o l l l s u u s o p p i l a l t o s t e n vähävaraisten oppilaiden 

oppi lasavustuksien koroi t tamiseksi ensi vuoden t u l o - Ja 

menoarviossa, 

ValmistUcvaliokUiUian ehdotuksen mukaisesti päätet-

t i i n suostua t o v . Rantalan pyyntöön. 

E s i t e l t i i n Mustasi l lan toivomusalote, e t t ä h a l l i -

tus uutta asutuslainsäädäntöä valmistaessaan h a r k i t s i s i 

myöskin muutoksia voim.assaoleviin vuokra-alueiden lunas-

tamista koskevi in lakeihin s i t e n , e t t ä lunastusoikeus 

myönnettäisi in n i i h i n k i n , _ y u o k ^ y a l u e I s j ^ ^ 

voj j^g^aolgvlen lakien p e r u s t e e l l a e l v i e l ä ole_olemassa^ 

Hyväksyt t i in v . v . ehdotuksen mukaisesti a lote Edus-

kunnalle J ä t e t t ä v ä k s i . 

E s i t e l t i i n sos.-dem. r a l t t l u s v ä e n t a h o l t a tehdyt 

e s i t y k s e t a l o t t e i d e n tekemiseksi seuraavista a s i o i s t a : 

ehdotus l a i k s i väki.luomista annetun l a i n m u u t t a m i s e t , 

t o i v . a i . Juoppouden nykyistä laatua Ja l a a j u u t t a j ^ s ^ 

kevan tutkimuksen to imittamisesta ,Ja t o i v . a i . Esj.-

tyksen antamisesta a l k o h o l l s t i h u o l t o l a i k s 1 . 

Valmlstusvaliokunnan ehdotuksen mukaisesti hyväk-

a y t t i i n a l o t t e e t Eduskunnalle J ä t e t t ä v i k s i . 

M. 
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Käsiteltiin Lehtokor^ken pyyntö saada tehdK 

raha-a?iiGalote mr.̂ .rärahan osoittamisesta avustuksen 

my'ónty.mirQütíi Kote.la tylgämielisille r.ytlle tyl-

sämielihoitolan rakentamista varten , 

Valmistusvaliokunnan ehdotuksen mukaisesti päätet-

tiin pyyntöön suostua. 

Käsiteltiin Ryömän pyyntö saada tehdä alote 

valtion tilivuoden muuttamiseksi niin, että se alkai-

si heinäkuun 1 päivästä. 

Valmistusvaliokunnan ehdotuksen mukaisesti päätet-

tiin pyyntöön suostua. 

Tämän Jälkeen hyväksyttiin v.v. ehdotus,että ryhm^'n 

taholta tehdään alote orr.akoti- Ja pienrakentaj Ien autts-

misesta , sekä valittiin alotteen valmistajaksi Ja en-

simmäiseksi allekirjoittajaksi Komu. 

Käsiteltiin Ahlströmin pyyntö saada tehdä alote 

kauppa-,konttori- Ja varastollikkeiden työoloista anne-

tun lain muuttamisesta niin,että se koskisi myöskin par-

turiliikkeitä, 

Valmistusvaliokunnan ehdotuksen mukaisesti päätet-

tiin pyyntöön suostua, 
3slteltiin Aiiderssonin alote esityksen antamises-

ta laiksi kaupr)a-alusten mitjhlstöstä , 

Valmistusvaliokunnan ehdotuksen mukaisesti hyväk-

syttiin alote Eduskunnalle Jätettäväksi. 

Käsiteltiin Kuusiston pyyntö saada tehdä alote 

eroUettuJen tilojen vapauttamisesta päätilojen ve-

loista Ja rasituksista. 

Valmistusvaliokunnan ehdotuksen mukaisesti pää-

tettiin pyyntöön suostua. 

Käsiteltiin Wiikin pyyntö saada tehdä alote 

laiksi kuolemanranpialstuksen poistamisesta. 

Valmistusvaliokunnan ehdotuksen mukaisesti päätet-

tiin pyyntöön suostua. 

H e l o pyysi ryhmän suostumusta alotteen te-

kemiseksi aairausvakuutuslaiks i. 

Lyhyen keskustelun'Jälkeen'päätettiin että asiasta 

tehdään ryhmän alote, Jonka valmistaa Ja ensimmäisenä 
allekirjoittaa Helo, 

Lepistö: Shdotti, että ryhmän taholta tehtäisiin 
^^ote. suojeluskuntajärjestön uudelleen Jär.lestämises-
tä. 

Kun ehdotus esiteltiin ryhmälle valmistelematto-

mana, el se saanut kannatusta Ja näin ollen raukesi. 

Syrjänen pyysi ryhmän suostumusta alotteen te-

kemiseksi kansakoulutoimen järjestysmuodon perusteis-

ta annetun lain 9 §:n muuttamisesta. 

Pyyntöön suostuttiin yksimlellsGSt1, 

Tämän asian yhteydessä herätti tov, Rantala 

keskustelun siitä "olisiko ryhmän taholta alotteen 

tai välikysymyksen muodossa otettava Sduskunnassa 

esille, se työmaaterrorl, Jota työnantajat monin pai-

koin harjoittavat. 

Komu: Asiasta on ollut puhetta tov. Huttusen 

kanssa, mutta hän on ollut sitä mieltä, että asias-

ta ei ole vielä saatu kootuksi niin paljon alnehistoa, 

että se riittäisi alotteen teon perusteluiksi. 

Helo: Asiasta on koottava alnehistoa Ja myö-

hemmin sen perusteella tehtävä välikysymys, 

Hilde'n: Tähän mennessä ei ainakaan paperityön-

tekijäin liitolle ole osastojen taholta lähetetty 

luotettavia todisteita työmaaterrorista, vaikka sel-

laisia on pyydetty. 

Asiasta puhuivat vielä Komu Ja Trukla, Keskus-

telun prätyttyä päätettiin, että asiasta el tehdä 

aloitetta, Ja että asian vastaista hoitamista Ja 

valmistelua varten valitaan Jaosto Ja siihen Jä-

seniksi H e l o , T u r k l a , H i l d e ' n Ja K o -

p o n e n , kokoonkutsujana Helo, 
4 

Lomanpyyntöjä, 

Valmistusvaliokunnan ehdotuksen mukaisesti 

myönnettiin Komulle lupa olla poissa Eduskunnan is-

tunnosta 15/2-34. Samoin Malkamäelle läheisen omai-

sen kuoleman vuoksi 15-16/2-34, sekä Kanervalle 

15/2-34. 

T a r JObUjuo^ 
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P ö y t ä k i r j a 

3oglalldemokraattisen Eduskuntaryhmän valmlstusva-

llokunnan kokouksesta, Joka pidettiin ryhmähuoneessa 

Sduskuntatalossa 8 p:nä helmikuuta 1934. Saapuvilla 

olivat: Aattela, Bryggari, Hakkila, Komu, Kuusisto, 

Lehtokoski, Lonkainen,Marttila, Pekkala, Ryömä, Tan-

ner, Voionmaa ja Ahlström sekä puoluetoimikunnan 

alustajana lYlik. Puhetta johti Tanner Ja pöytäkirjan 

kirjoitti Aattela. 

1 

Valmistusvaliokunnan Jäsenet. 

Päätettiin pöytäkirjaan merkitä, että Eduskun-

nan valiokuntien sos.-dem. Jäsenet olivat ryhmän sään-

töjen mukaisesti valinneet valmistusvaliokunnan Jäse-

niksi seuraavat ryhmän Jäsenet:" 

AaItonen, kuIkula11 osvaii okunnas t a, 

Bryggari, työväenaslainvallokunnasta, 

Helo, valt iovaralnvaliokunnasta, 

Komu, lakivaliokunnasta, 

Koponen, perurtuslakivaliokunnaste, 

Linna, laki- Ja talousvaliokunnasta, 

l^arttila, maatalousvaliokunnasta, 

Ryömä, pankkivaliokunnasta, 

Tolonen, talousvaliokunnasta, 

Voionmaa, ulkoasiainvaliokunnasta, 

Ahlström, sivistysvaliokunnasta. 

Valmistusvallokuntaan kuuluvat sitäpaitsi ryhmän 

valitsemina: Hakkila, Lehtokoski Ja Reinikainen sekä 

ryhmän virkailijat: Tanner, Pekkala, Kuusisto, Lon-

m 

M 

' f/.-

a m il 

M 

/ 

M iiv: 

kainen Ja Aattela. 

2 

;• J' --f 

Hallituksen kertomus 

Aikaisemmin tehdyn päätöksen mukaisesti sovit-

tiin siitä, että Hallituksen kertomuksesta toimenpi-

teistään V. 1932 Johdosta Eduskunnassa puhuvat Aalto-

nen, Wiik, Hakkila Ja Räisänen. 

i ̂  5 
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3 §. 

A l o t t e e t . 

Keskus t e l t i i n ryhmän Ja sen Jäsenten a l o t t e i -

den 3duskunnalle J ä t t ämises t ä . Puheenjohta ja i l m o i t t i , 

e t t ä puoluetoimikunnan asettama talouskomitea on l a a t i -

nut ryhmää var ten e r ä i t ä a l o t t e i t a . Näis tä e s i t e l -

t i i n ens ik s i k o r o n a l e n t a m i s t a t a r -

ko i t t ava a l o t e . ( L i i t e 1) 

Lyhyen keskustelun Jälkeen pidäte t t i in ryhmäko-

koukselle ehdot taa , e t t ä a l o t e h y v ä k s y t t ä i s i i n ryhmä-

a lo t t eena Eduskunnalle J ä t e t t ä v ä k s i Ja e t t ä ensimmäise-

nä a l l e k i r j o i t t a j a n a o l i s i Tanner. 
» 

Tämän Jälkeen e r i t e l t i i n k u n n a l l i s e n 

v e r o t u k s e n u u d i s t a m i s t a koskeva 

a l o t e . ( L i i t e 2 . ) 

Keskustelun Jälkeen p ä ä t e t t i i n ryhmäkokoukselle 

ehdot taa , e t t ä a lo te h y v ä k s y t t ä i s i i n ryhmäalotteena 

Sduükunnalle J ä t e t t ä v ä k s i . 

S s ñ t e l t i i n a lo te 1 5 O m i l j . mk, m ä ä r ä -

r a h a n k ä y t t ä m i s e s t ä e r i k o i s e s - , 

t i k a u p u n k i t y ö t t ö m y y d e n t o r j u -

m i s e k s i , ( L i i t e 3) 
t 

Ryhmäkokoukselle p ä ä t e t t i i n ehdot taa , e t t ä a lo-

t e J ä t e t t ä i s i i n ryhmäalotteena Eduskunnalle Ja e t t ä en-

simmäisenä a l l e k i r j o i t t a j a n a o l i s i Brygsar i . 

P e k k a l a : , I l m o i t t i tekevänsä a l o t t e e n i l -

m a n o m a a s y y t ä ä , n t a l o u d e l l i s i i n 

v a i k e u k s i i n o u t u n e i d e n p i e n v i l -

j e l i j ä i n p a k k o h u u t o k a u p p o j e n 

l a k k a u t t a m i s e s t a , Josta puoluekokous 

o l i tehnyt päätöksen. ( L i i t e 4) 

Keskustelun Jälkeen p ä ä t e t t i i n ryhmäkokoukselle eh-
I 

do t t aa , e t t ä tämäkin a l o t e J ä t e t t ä i s i i n Eduskunnalle ryh-

mäalotteena Ja e t t ä ensimmäisenä a l l e k i r j o i t t a j a n a o l i s i 

Pekkala. 

B r y g g a r i : Ehdott i ryhmän t a h o l t a t e h t ä -

väksi a l o t t e e n s i i t ä , e t t ä t y ö t t ö m i e n J a 

l i i a n a l h a i s t a p a l k k a a s a a n e l -

i. 
A 
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d . e n t y ö l ä i s t e n p e r h e i d e n 

k u n n a l l i s e l t a k ö y h ä i n h o i -

d o l t a s a a m a a a v u s t u s t a e l 

k u n t i e n t o i m e s t a s a a t a i s i 

p e r i ä t a k a i s i n . (L i i t e 5) 

Ryhmäkokoukselle p ä ä t e t t i i n ehdot taa , e t t ä 

a s i a s t a t e h t ä i s i i n ryhmäalote. Jonka va lmis ta i -

s i Ja ensimmäisenä a l l e r k i j o i t t a i s i Bryggari . 

Ryhmän Jäsenten a l o t t e e t . 

E s i t e l t i i n K i v i s a l o n a lo t e minimi-

pa lkka l a ik s i . ( L i i t e 6) Keskustelun Jälkeen pää-
X 

t e t t i i n ryhmäkokoukrelle ehdot taa , e t t ä tov. 

Kivisa loa k e h o l t e t t a i s i i n ta rkas tu t tamaan a lo t t een-

aa 3AK;n toimikunnalla Ja Jos se hyväksyisi a l o t -

t een , ryhmäkä-in e i s i l l o i n v a s t u s t a i s i sen Eduskun-

na l l e J ä t t ä m i s t ä . 

R a n t a l a pyysi lupaa saada tehdä t o l -

vomusalotteen kot i t e o l l i s u u s o p p i l a i t o s t e n vähäva-

r a i s t e n oppi l aMen oppllasavurtuks ien koroi t tamisek-

s l ensi vuoden t u l o - Ja menoarviossa. (L i i t e 7) 

Ryhmäkokoukselle ehdotetaan pyyntöön suos tu t -

tavaks1, 

E s i t e l t i i n M u s t a s i l l a n toivomus-

a l o t e , e t t ä h a l l i t u s uu t t a asutus la insäädäntöä val -

mistaessaan h a r k i t s i s i myöskin muutoksia voimassaole-

v i i n vuokra-alueiden lunastamista koskeviin lakei -

hin s i t e n , e t t ä lunastusoikeus myönnet tä is i in n i ih in -

kin vuok ra -a lue i s i i n , J o i l l a s i t ä voimassaolevien 

kien p e r u s t e e l l a e i v i e l ä ole olemassa. ( L i i t e 8) 

Ryhmäkokoukselle p ä ä t e t t i i n ehdot taa , e t t ä se 

hyväksyisi a l o t t e e n Eduskunnalle J ä t e t t ä v ä k s i . 

V o i o n m a a i l m o i t t i , e t t ä sos.-dem. r a i t -

t lusväen t a h o l t a t u l l a a n tekemään e r ä l t ä a l o t t e i t a , 

m.m. väkijuomalain muuttamiseksi, Juoppoutta koskevan 

tutkimuksen aikaansaamiseksi Ja a lkoho l i s t ihuo l lon teho 

tamiseks i . ( L i i t t e e t 3f 
* 

Ryhmäkokoukselle ehdotetaan, e t t ä se hyväksyisi 

a l o t t e e t Eduskunnalle J ä t e t t ä v i k s i . 
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L e h t o k o s k l pyj^'sl lupaa saada tehdä to ivo-

musalotteen t y l s ä m i e l i s t e n hoidon edlgtLimlsegt.''« 

Keskustelun Jälkeen päUtett i in ryhmäkokoukselle 

ehdottaa, e t t ä se suostu is i Lehtokosken pyyntöön. 

Lehtokoski pyysi lupaa saada tehdä a l o t t e e n 

t i l a s t o l l i s e n tutkimuksen tekemisestä t a l o u s t y ö n t e k i -

Jäin o l o i s t a . 

U u s i t t i i n e d e l l i s e n asian yhteydessä tehty päätös. 

R y ö m ä pyysi lupaa tehdä a l o t t e e n v a l t i o n t i l i -

vuoden muuttamiseksi n i i n , e t t ä se a l k a i s i heinäkuun 

1 päivästä . 

Ryhmäkokoukselle p ä ä t e t t i i n i l m o i t t a a , e t t ä v . v . 

puoltaa a l o t t e e n tekemistä t ä s t ä a s i a s t a . 

Ryhmäkokoukselle piu^'tettiln ehdottaa, e t t ä ryhmän 

taholta t e h t ä i s i i n a lote omkotirakenta. lain hädänalai-

sen aserran torjumisesta ja e t t ä sen v a l m i s t a i s i Ja en-

simmäisenä a l l e k i r j o i t t a i s i K o m u . 

S s i t e l t i i n A n d e r s s o n l n a lote ,Jossa h ^ -

l i t u s t a keh o i t e t aa n v i i pymä11 ä ant amaan yksi ty iskoh-

tainen e s i t y s l a i k s i kauppa-alusten miehittämlseg_tä^ 

( Li i te/^) 

Ryhmäkokoukselle i lmoitetaan, e t t ä v . v . puoltaa 

a lotteen ternistä t ä s t ä a s i a s t a , 

A h l s t r ö m pyysi lupaa saada tehdä a l o t -

teen kauppa- Ja l i i k e t y u n t e k i J ä i n ^^ö_ai]ialaUi_rau]^ 

misesta n i i n , otti: se k o s k i s i myöskin p a r t j u r i m . 

Ryhmrkoko^iksGlle i lmoitetaan e t t ä v . v . puoltaa a l o t -

teen tekemi^^tä k .o . a s i a s t a . 

K u u s I s t o pyysi lupaa tehdä a l o t t e e n päät i -

l o j ^ v e l o ' . ^ t a u losmitat tujen palsta-_3a_lohkot 1 l a l U ^ 

ten omais u u h i e n _gakkohu utokaup pojen _e i s ^ ä ^ 

Ryhmäkokoukselle p ä ä t e t t i i n i l m o i t t a a , e t tä v . v . 

puoltaa a l o t t e e n tekemistä t ä s t ä a s i a s t a . 

W 1 i k pyysi lupaa tehdä a l o t t e e n kuolemanranpi;ais-

tuksen poistamisesta. 

Ryhmäkokoukselle i lmoitetaan , e t t ä v . v . puoltaa 

a lot teen tekemistä t ä s t ä a s i a s t a . 

A §. 

Maarian kunnan palkkatyölä is ten kir1ni_m.". 

S s i t e l t i i n Maarian kunnan palkkatyöläisten k i r -

jelmä, Joka o l i saapunut ryhmälle Jo Joulukuussa 1933, 

mutta Jota ryhmä Sduskunnan Joululoman vuoksi e i s i l -

lo in eht inyt k ä s i t e l l ä . ( Kirjelmä l l i t e / 3 ) 

M e r k i t t i i n saadulzsi. 

5 
Eräiden kemilä isten a u t o i l i j a i n k ir je lmä. 

S s i t e l t i i n eräiden kemilä isten a u t o i l i j s i n k i r -

jelmä, Jossa p y y d e t t i i n ryhmää ryhtymään toimenpitei-

s i i n , Jotta n i i l l e a u t o n k u l J o ' - t a j i l l e , Jotka p o l i i t -

t i s i s t a syls:tä vankilaan Joutunein.^ ovat vanki lasta 

päästyään menettäneet oikeutensa ammattimaiseen aaton-

ajoon oikeuttavan a j o k o r t i n s a o n t i i n , kuten ainaki n 

Kemissä i lmoitetaan tapahtuneen, p a l a u t e t t a i s i i n mah-

dol l i suus ammattinsa har jo i t tamiseen. ' 

Keskustelun päätyt tyä p ä ä t e t t i i n kir jelmä lähet-

tää SAK: l i e Ja p y y f ä s i t ä ryhtymään to imenpite is i in 

tä^sä a s i a s s a . 

6 
Lomanpyyntö. 

K o m u pyysi v . v . Ja ryhmältä lupaa o l l a poissa 

Sduskunnan istunnosta 13/2-3^. 

Ryhmäkokoukselle i lmoitetaan, attä v . v . puol-

taa Komun lomanpy:^ntöi'. 

V a k u u d e k s 1 : 

S ^ e e r i . 

Ty^ r k i s ^ t e t t u : 

Puheenjohtaja. 
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S o s i a l i d e m o k r a a t t i s e n Eduskuntaryhmän v a l m i s t u s -

v a l i o k u n n a n k o k o u k s e s t a , joka p i d e t t i i n ryhmähuo-

n e e s s a E d u s k u n t a t a l o s s a 2 p:nä maa l i skuu t a 1934. 

S a a p u v i l l a o l i v a t : A a l t o n e n , A a t t e l a , B r y g g a r i , 

H a k k i l a , Komu, Koponen, Linna, Lonkainen, M a r t t i l a , 

R e i n i k a i n e n , Ryömä, Tanner Ja Voionmaa sekä puolue-

to imikunnan e d u s t a j a n a Wiik. P u h e t t a J o h t i Tanner 

Ja p ö y t ä k i r j a n k i r j o i t t i A a t t e l a . 

1 

K e s k u s t e l u a r a u t a t i e o h J e l m a s t a . 

K e s k u s t e l t i i n s i i t ä o l i s i k o m ä ä r ä t t ä v ä ryh-

män k a n t a h a l l i t u k s e n e s i t t ä m ä ä n Ja k u l k u l a i t o s - s e -

kä s u u r e n v a l i o k u n n a n l a a j e n t a m a a n r a u t a t e i d e n r a -

kennusoh je lmaan nähden . Lyhyen k e s k u s t e l u n Ja ä ä -

n e s t y k s e n J ä l k e e n p ä ä t e t t i i n e t t e i a s i a a o t e t a kä-

s i t e l t ä v ä k s i . 

II 
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2 

K e s k u s t e l u a t a l o u s n e u v o s t o s t a . 

P u h s e n j o h t a j a i l m o i t t i s aaneensa t i e t ä ä , 

e t t ä h a l l i t u s on t i u k a s t i s i l l ä k a n n a l l a , e t t ä 

t a l o u s n e u v o s t o a koskeva l a k i e s i t y s hyväksy t ään 

h a l l i t u k s e n e s i t y k s e n mukaisena , p a i t s i e t t ä l a i s -

t a v o H a i s H n t ehdä m ä ä r ä a i k a i n e n , n i i n e t t ä sen 

v o i m a s s a o l o a i k a s ä ä d e t t ä i s i i n v i i d e k s i v u o d e k s i . 

Lyhyen k e s k u s t e l u n J ä l k e e n p ä ä t e t t i i n 

a s i a n k ä s i t t e l y s i i r t ä ä tuonemmaksi . 

K e s k u s t e l u a v a l t i o l l i s e n l a _ ^ n n a U i s ^ 

v a a l i l a i n m u u t o s e s i t y k s i s t ä . 

Wiik s e l o s t i n i i t ä muutoks ia , J o i t a a s i a n -

omainen v a l i o k u n t a o l i t e h n y t v a l t i o l l i s e n Ja kun-

n a l l i s e n v a a l i l a i n m u u t t a m i s t a t a r k o i t t a v i i n h a l -

l i t u k s e n l a k i e s i t y k s i i n . S e l o s t a j a o l i s i t ä m i e l t ä , 

e t t ä nämä l a k i e s i t y k s e t e i v ä t o l e t y ö v ä e n l u o k a l l e 

e r i t t ä i n v a a r a l l i s i a . 

'1 
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Tanner: KUeIte Itävänä olevat lakiehdotukset ovat 

paremmat kuin volnitsraolcvat,koska ne poistavat hal-

linnollisen mielivallan. Lakiehdotusten eräisiin yksi-

tyiskohtiin on kuitenkin liitettävä vastalause. 

Aaltonen Ja Reinikainen yhtyivät Tannerin lau-

suntoon lausuen lisäksi, että ryhmän taholta ei oli-

si tehtävä käsiteltävänä olevien esitysten hylkäämla-

ehdotusta. 

Keskustelun päätytyttyä hyväksyttiin perustut-

laklvaliokunnan s'os.-dem. vallokuntaryhmp.n menettely 

ja Jätettiin sille anian vasta'nen hoitaminen. 

A §. 

Kiihoituslaki. 

Wiik selosti hallituksen n.s. klihotuslakiesi-

tykren käsittelyä perustuslakivaliokunnassa. Valiokun-

ta on saanut eräiltä asiantuntijoilta lausuntoja,joiden 

mukaan k.o. lakia ei tarvitsisi säätää perustuslain 

luontoisessa Järjestyksessä. Laki tekisi kuitenlcin voi-

maan tultuaan sana- Ja painovapauden Jokseenkin ole-

mattomaksi. 

î-sian johdosta päätettiin kehottaa asianomaisen 

valiokunnan sos.-dem. jäseniä toimimaan siihen suun-

taan, että k.o. lakiesityksestä saataisiin karsituk-

si pois mahdollisimman paljon sana- Ja painovapautta 

rajoittavia määräyksiä. Ryhmän kannan määräämisestä 

päätetään myöhemmin. 

5 
Sdustaalan valitseminen puolueneuvo^qn_ 

kokoukseen. 

Ryhmän edustajaksi 4 p:nä maaliskuuta 1934 

pidettävään Sosialidemokraattisen puolueneuvoston 

kokoukseen valittiin ryhmän sihteeri H. Aattela. 

6 
Sysmän ja _:^31kalaji kuntien lähetystö. 

Yalmistusvallolcunta otti vastaan Sysm.iin Ja 

Asikkalan kuntien lähetystön, jonka puolesta valio-

kunnalle esitettiin selostus Pulkkllan harjun maan-

tiekysymyksestä. Selostuksesta ilmeni m.m. että 

kyseessä on n. 300 vuotta vanha tie, Joka on 

lilkennesuhtelden muuttuessa päässyt rappeu-

tumaan noin 60 vuotta sitten tullakseen Jälleen 

nykyisenä autojen aikakautena ajankohtaiseksi. 

Sysmän Ja Asikkalan sekä eräät muut kunnat ovat 

ryhtyneet toimenpiteisiin tämän rappiolle Joutuneen 

tien uudelleen kunnostamiseksi. Asiaa on tutkittu 

Ja tien kunnostamista puoltavat myöskin Lahden ja 

Hämeenlinnan kaupungit. Asia on sekä tie- että 

myöskin työkysymyksenä erittäin tärkeä. Kun 

asian johdosta on eräs ikl:nen edustaja tehnyt 

aloitteen lausuttiin lähetystön puolesta toivo-

mus, ettei ryhmä antaisi tämän seikan vaikuttaa 

m.uuten niin hyvään asiaan. 

Lähetystölle vastasi ryhmän puheenjohta-

ja Tanner kiittäen valiokunnan saamista tiedoista. 

V a k u u d e k s i : 

Sihteeri. 

T a r k 1 e t t 

J jCiuAJj^ 
Puheenjohtaja. 
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Sosialidemokraattisen Eduskuntaryhmän kokouk-

se s t a , Joka pidett i in ryhmähuoneessa fiduskuntata-

los 

sa 9 pinä maaliskuuta 193^. Nimenhuudossa merkit-

t i i n poissaoleviksi : Aarniokoski, Helo, Huotari, 

Komu, Kosonen,Lastu, Metsäranta ( s a i ra s ) Paaslvuo-. 

r l , Perho, Salonen, Siren , Suokas ( sa iras ) ,Tan-

ner Ja Ahlström ( s a i r a s ) . Puhötta johti Ryöinä 

^ » .Ja pöytäkirjan k i r j o i t t i Aattela. 
1 i. j # 

Sen Johdosta ett li ryhmän Jäsen Ryöinä 

o l i Johtanut puhetta tämän ryhmäkokouksen edel-

lä pidetyssä valmlstusvallokunnan kokouksessa 

v a l i t t i i n hänet kokouksen puheenjohtajaksi. 

2 

Rautateiden rakennuslakia ei äänestetä 

y l i vaalien. 

Sen Johdosta että Eduskunnaassa oli teh-

ty ehdotus, että laki rautatierakeniuksIsta vuo-

sina 193^ - 1938 J ä t e t t ä i s i i n lepäämään yl i vaa-

l ien, päätett i in v.v. ehdotukren mukaisesti että 

ryhmä ei äänestä tämän ehdotuksen puolesta. 

3 §. 

Metsänparannus laki. 

Keskusteltiin ryhmän kannan määräämises-

tä metsänparannus laki in nähden. Valmistusvaliokunta 

Iiii. 

1 

2 . 

^ — i 
.1 - J 

ehdotti , että ryhmän Jäsenil le annettaisi in tässä 

a s i a s sa ^vapaat kädet''. 

Bryggari: Tämä laki o l i s i hylättävä. Vai-

t ion varoja e i o l i s i näin suuria määriä sidottava 

vuosiksi eteenpäin. 

Reinikainen: Yhtyi Bryf.^arln lausuntoon. 

Asia on ryhmän Jäsenten taholta suuressa valiokun-

nassa hoidettu väärin. 
Pekkala: Minun kantani tässä asiassa ovat 

määränneet seuraavat seikat : 1) Alkuperäisen met-

f 
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aänparannusohjelman o l i l a a t i n u t sos.-dem. h a l l i t u s 

Ja s i s ä l s i se 10 vuodon suunnitelman, Jonka mukaan 

10 vuoden kuluessa o l i s i t u l l u t t a rko i tukseen käy-

t e t t ä v ä k s i 475 m l l j . markkaa Ja m.m. v . 1935 55 m i l j . 
t 

mk., V. 1936 60 rallj. mk. ,v. 1937 65 m l l j . mk., v . 1938 

70 m l l j . mk. Ja v . 1939 75 m i l j . mk., e l i s i i s 5-vuo-

t l skau tena 1935-39 yhteensä 325 m i l j . mk. Tämii ohjelma 

Jota s i l l o i n e n sos.-dem. ryhmä y k s i m i e l i s e s t i kanna t t i , 

t i e s i s i i s 65 m i l j . markkaa suuremman mäi'rärahan käyt-

tämis tä tarJcoitukseen kuin nyt käs i te l tävi inä oleva 

ehdotus. 

2) Kysymyksessä on suur i työm:-'äräraha, Joka a n t a i -

s i vuos ' t t a1n kevät , kesä-Ja syyskuukausien aikana 

työ tä noin 12,000 a 15,000 t y ö l ä i s e l l e . Jo i s t a suu-

r i osa muuten J ä l s i , metsä-Ja u i t t o t ö i d e n pää ty t tyä , 

huonost i p a l k a t u i s t a Ja t i l a p ä i s i s t ä v a r a t ö i s t ä r l i p -

puva'csi. 

3) Sos ia l idemokraa t t i sen ryhmän on minun k ä s i t t ä ä k -

seni t ä l l a i s e n a a i k a n a , J o l l o i n työttömyys on n i i n vaka-

va kuin se on, t u l l e n seuraavina vuosina epäi lemät tä 

ehkä pahempanakin Jatkumaan, väestön tuotannon pa l -

velukseen s i j o i t e t t a v a yl i jäämä kun yhä näyt tää kasva-

van, koe te t t ava b u d j e t t i i n a j aa mahdollisimr^an suur ia 

työmäärärahoja. J o i l l a parhaiden voidaan työt tömyyttä 

l i even tää Ja samalla hankkia t y ö l ä i s i l l e parempi palk-

ka kuin v a r a t ö l s s ä . 

4) Mitä enemmän työmäärärahat on s i do t t u l a i l l a , 

s i t ä vähemmän p o r v a r i l l i s e t h a l l i t u k s e t voivat myöntää 

v a r o j a h e i l l e mie lu i s i i n t a r k o i t u k s i i n : puolustusmenoi-

h i n , s u o j e l u s k u n n i l l e , virkamiesten palkkoihin J . n . e . 

Kun v a l t i o n k ä t e i s v a r a t Jo nyt nousevat 500 a 600 

miljoonaan markkaan Ja v a l t i o n r a h a - a s i a t a lkohool i tu -

l o j e n , t u l l i t u l o j e n , r a u t a t i e t u l o j e n Ja metsätulojen 

muodossa näy t t ävä t lähivuosina kasvavan, on vaara t a r -

j o l l a , e t t ä p o r v a r i l l i n e n enemmistö käy t te lee nf'3tä l i s ä -

t u l o j a meil le epämie lu i s i in tarko5tuks1In , n i inkuin ny-

kyisenkin h a l l i t u k s e n aikana on use in tapahtunut . Kun 

mei l lä harvoin on t i l a i s u u s saada huomattava työmäärä-

raha porvarienkin myötävaikutuksella l ä p i , n i i n en 

saa ta ymmärtää kuinka meidän t a h o l l a voidaan t o i s e n l a i -

s e l l e kannal le a s e t t u a Ja pelkäs tään s e l l a i s e s t a muodol-

l i s e s t a syys tä , e t t e i menoja o l i s i s ido t t ava l a i l l a , 

5) Nykyinen h a l l i t u s on va r s in o ike i s to l a inen Ja 

pankklmlespUrlen h a l l i t u s . Jos me nyt , asetuttuamme 

suuressa valiokunnas sa y k s i m i e l i s e s t i lakiehdotuksen 

hyväksymisen kanna l le , pelästymme h a l l i t u k s e n nyrkin-

Iskua, Josta s i t ä p a i t s i e i seuraa h a l l i t u s p u l a , n i in Jou-

dumme hyvin noloon asemaan kansan s i l m i s s ä , Joka e i voi ym-

märtää n i i n läm.mintä y s t ä v ä l l i s y y t t ä s e l v ä s t i o ike i s to -

l a i s t a h a l l i t u s t a kohtaan. 

Mitä as ian kansan ta loude l l i seen merkitykseen sekä 

l a i n säätämiseen muuten, käytännön vaatimuksia s i lmä l l ä -

p i täen t u l e e , n i i n olen sen puolen a s i a s t a puheenvuoros-

sani Sduskunnassa mie les tän i vastaansanomattomasti o so i t -

t a n u t . Rohkenen sen vuoksi to ivoa , e t t ä ryhmä a s e t t u i s i 

l a i n hyväksymisen kanna l le . 

Val ta ; Tämä määräraha on hyvin t ä rkeä . Metsän-

parannus va iku t t aa sangen e d u l l i s e s t i p i e n v i l j e l i j ö i d e n 

t a lou teen , vähentäen h a l l a n tuhomahdollisuuksia Ja antaen 

työ tä maatalous- Ja m e t s ä t y ö l ä i s i l l e . 

Tolonen: Kannat t i v .v . ehdotus ta . 

Lumijärvi: Metsänparannustyöt ovat muodostuneet 

Kar^jalassa va r s in t ä r k e i k s i a n s i o t l l a i s u u k s i k s l t y ö l ä i -

s i l l e . 

Hakkila: Kivimilen puheen Jälkeen on valkea nykyis-

t ä h a l l i t u s t a kanna t taa . 

P u l t t l n e n : Oli s i t ä mie l tä , e t t ä as la o l i s i o l -

lu t o t e t t a v a ryhmässä k ä s i t e l t ä v ä k s i ennenkuin se Joutui 

suuressaval iokunnassa e s i l l e . 

Welling: Kysymys ei ole yksinomaan va l t i on metsän-

parannuks is ta , vaan määrärahasta Jokseenkin to inen puoli 

t u l e e yks i ty i smets i en omis ta j ien hyväksi. Lain 3 

minua tyydytä , s i l l ä si ini : annetaan yksityismetsänomista-

J i l l e kohtuuttoman suur ia avus tuks ia . Kannatti 'Vapaiden 

käsien' ' myöntämistä. 

Bryggari : Tämä a s i a on nyt koete t tu tehdä s e l l a i -
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sel i s l , ott i hal l i tuksen nyrkiniskun jälkeen s i t ä e i 

o l i s i a s i a l l i a e n t i kr .s i teltävä. Hallituksen menettely 

on otettava e s i i n to i s e s s a yhteydessä Ja nvt on pää-

te t tävä la in hylkäämisestä. 

Kulovaara: Olen saanut sen käsityksen, e t tä Suomessa 

on käytetty l i i a n vähän rahoja maanparannustöihin. Kan-

n a t t i la in hyvuksymlstä. 

Aaltonen: Tästä a s i a s t a ei s a i s i tohdli suurpol i i t -

t i s t a kysymystä. 

Turkia: Asian ydin on s i inä sidotaanko val t ion 

varoja suuri m^Lrä varsin pitkäksi aikaa tulevaisuuteen. 

3nnen kansala issotaa o l t i i n ryhmässä yks imiel i s iä s i i t ä , 

e t t e i valt ion varoja saa varrin pal joa s i t o a . Nyt on 

t ä s t ä per iaat tees ta suuressa määrin luovuttu. 

Ryömi',: Keskustelusta on käynyt i lmi, e t tä ryhmä el 

vastusta metsänparannusrahoJa. Eri mieltä ollaan s i i t ä 

onko nämä rahat l a i l l a s idottava . Aikaisemmin on vas tus te t tu 

budjetin Jäädyttämisiä, p a i t s i m i i s i i o i s s a , k u t e n 

kansakoululaitos, lULlkintälaitos ym.LIainitsi v. Frenckelin 

a lo t t ee s t a hypoteek^:irah?rton peruster^isesta. Jossa niin-

ik'''':i ehdotetaan ra^ .̂o^a si-"ottav-kri varsin hyödyl l i s i in 

tarkoituks i in . Alotetta ei pankkivaliokunta kuitenkaan s e l -

lalsen?^rn hyv''ksynyt. 

Keskustelun päätyttyä toimHetussa äänestyksessä 30 

ryhmän J''rentä kannatti lakiehdotuksen hyväksymistä Ja 19 

s i t ä v a s t u s t i . Tämän Jälkeen hyväksyttiin yks imie l i se s t i 

v .v . ehdotus"vapaiden käsien" myöntämisestä. 

4 §. 

Yhdistyslaki^ 

Pääte t t i in ryhmän kannan määr"ämisestä yhdistys laki in . 

Lyhyen keskustelun Jälkeen hyväksyttiin v .v . ehdotus. 

5 §. 

Lomanpyynt c Jä , 

Val:r.istusvalio''jjnnan ehdotukse.i mukai-^esti suos tut t i in 

LumiJärven pyyntöön saada o l l a poissa Sduskunnan istunnos-

ta 13/3-34 Ja Lehtokosken sekä Komun pyyntöön saada o l l a 

poissa Eduskunnan tämän päiv/^n i l ta i s tunnosta . 

6 §. 

Hammasteknikkojen lähetystö 

Sen Jälkeen kun suurin osa ryhmän Jäsenis tä o l i 

ehtinyt poistua ryhmäkokouksesta, saapui kokoushuonee-

seen hammasteknikkojen lähetystö , Jonka puolesta e s i -

t e t t i i n ryhmälle tähän pöytäkirjaan l i i t e t t y kirjelmä. 

( L i i t e ly 

Lähetystöl le v a s t a s i kokouksen puheenjohtaja 

Ryömä, ilmoittaen e t t ä kir je lmässä mainittuihin seik-

koihin tu l laan ryhmän taholta kiinnittämään huomiota. 

V a k u u d e k s i : 

S ih teer i . 

T a r k i s t e t t u : 

- r 

Puheenjohtaja. 

u 



Sosialidemokraattisen Eduskuntaryhmän valmistus-

valiokunnan kokouksesta, joka pidettiin ryhmähuo-. 

neessa Eduskuntatalossa 9 p:nä maaliskuuta 1934. 

Saapuvilla olivat: Aaltonen, Aattela, Bryggarl, 

Hakkila, Komu, Koponen, Kuusisto, Lehtokoski, Mart-

tila, Pekkala ja Ryömä sekä puoluetoimikunnan edus-

tajana Wiik. Koska ryhmän ensiip.mälnen puheenjoh-

taja on ulkomaamatkalla Ja kun ryhmKn toinen puheen-

johtaja ei ehtinyt valiokunnan kokouksen alkuun, 

valittiin kokouksen puheenjohtajaksi R y ö m ä . 

Pöytäkirjan kirjoitti Aattela. 

f ! 
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Rautateiden rakennuslakia ei äänestetä 

yli vaalien. 

Sen Johdosta että Eduskunnassa oli tehty 

ehdotus, että laki rautatierakennuksista vuosina 

1934- 1938 JätettäiBiin lepäämään yli vaalien, pää-

tettiin ryhmälle ehdottaa, että ryhmä ei äänes-

täisi täm"n ehdotuksen puoler^ta, 

2 

Metsänparannuslaki, 

Kecku^^teltiln ryhmän kannan mPi'räämlFestä 

metsänparannuslakiin ni'hden. 

Kuusisto: Tällaisia suuria menoja el pitälFl 

monikFi vuoksiksi etukäteen lailla sitoa. Eduskunta 

kyllä myöntää tähän tarkoitukseen varoja, Jos niitä 

vain on myönnettävissä. Valitti ettei asiaa tuotu ai-

kaisemmin ryhmän käsiteltäväksi. 

Hakkila; Olen aikaisemmin ollut valtlovaraln-

vallokunnan mietinnön kannalla, siis sitä mieltä,ettei 

metsänparannuGvaroJen määrää olisi lailla moniksi vuo-

siksi sidottava, mutta asian nykyisessä vaiheessa voin 

hyväksyä suurenvallokunnan mietinnön. 
Marttila: Kannatti suurenvallokunnan mletln-

n 
t. 
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Ryömä: Kannatti valtiovarainvaliokunnan mietintöä, 

ko?ka valtion varoja el oIIpI etukäteen lailla näin 
suuria m^Uirlä sidottava, 

Aaltonen: Yhtyi edellisen puhujan lausuntoon. 

Komu: Yhtyi edellisiin mutta piti vaikeana äänes-
' » 

tää lakia vastaan sen Jälkeen kun pääministeri oli 

pitänyt talousneuvostoa koskevan puheensa. 

Lehtokoski: Oli sitä mieltä että ryhmän on asian 

nykyisessä vaihee-sa vp.ikea äänestää lakia vastaan. 

Keskustelun p";'tyttyä toimitetussa äänestyksessä 

5 valiokunnan Jäsentä kannatti lain hyväksymistä 

4 Jäsenen vastustaessa. Tämi^n Jälkeen päätettiin 

ryhmälle ehdottaa, että se myöntäisi Jäsenilleen täs-

sä asiassa "vapaat kädet". 

3 
Yhdistyslaki. 

Keskusteltiin ryhmän kannan määräämisestä yhdis-

tyslakiin nähden. 

Komu? Yhdistyslakiin on tullut suuressavaliokunnassa 

ed. ¿Irkon lakivaliokunnan mietintöön liittämän vas-

talauseen mukainen lisävs, Jossa kielletään yhdistyk-

sien Jäseniä käyttämästä puseroja tai muita näkyviä 

puoluetunnuksla. Sanoi saaneensa tietää, että hallitus 

on tämän muutosesityksen takana, 

Aaltonen: 3rkon vastalauseen mukainen lisäys on mel-

ko puutteellinen. Sen mukaan ei voida ehkäistä tulemas-

ta puseroissa toisten järjestämiin kokouksiin tai Juh-

liin, ei ehkäistä puserojen käyttöä ulkona J,n.e. 

Wiik: Erkon ehdotusta voidaan parantaa. Kun siitä pois-

tetaan eräitä sanoja, niin silloin puserojen käyttämis-

kielto tulee yleisemmäksi. 

Ryömä: 011 sitä mieltä että ryhmän taholta e' vastus-

tettaisi Srkon ehdotuksen hyväksymistä, 

Marttila: Slidotti valittavaksi kolme Jäsentä tarkis-

tamaan 3rkon ehdotuksen sanamuotoa siihen suuntaan 

kun Wiik ehdotti. 

Keskustelun päätyttyä hyväksyttiin Marttilan eh-

dotus Ja k.o. tehtävän suorittajiksi valittiin W i i k , 

R y ö m ä Ja H a k k i l a . Lisäksi päätet-

tiin, että ryhmälle ehdotetaan, että se kannat-

taisi lakivaliokunnan mietintöön liitettyä va-

liokunnan sos.-dem. Jäsenten vastalausetta Ja 

että sen puolesta Eduskunnassa esiinnyttäisiin. 
Ja että myöskin tov. Sventorzetski puhuisi täs-
sä asiassa. 

Ehdotus toivomukseksi hypoteekkirahas-

ton perustamisesta. 

Ryhmäkokoukselle päätettiin ehdottaa, että 

se äänestäisi hypoteekkirahaston perustamista 

koskevan toivomusalotteen Johdosta Pankkiva-

liokunnan antaman myönteinen ponnen puolesta. 

5 
Lomapyyntöjä. 

Lumijärvi pyysi oikeusasian perusteella 

valiokunnan Ja ryhmän suostumusta pyyntöönsä 

olla poissa Eduskunnan istunnosta 13/3-34, 

Pyyntöä päätettiin puoltaa. 

Lehtokoski Ja Komu pyysivät valiokunnan 

Ja ryhmän suostumusta poissaoloonsa Eduskun-

nan tämän päivän iltaistunnosta ,Jos sellai-

nen pidetään. Pyyntöjä päätettiin puoltaa. 

-K 

V a k u u d e k s i : 

T a r k i s t e t t u : 

Puheenjohtaja, 
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oosial idemokraattisen Eduskuntaryhmän valmistus-

valiokunnan kokouksesta, Joka p ide t t i in ryhmähuo-

neessa Eduskuntatalossa I3 p:nä helmikuuta I934. 

Saapuvi l la o l i v a t : Aaltonen, Aat te la , Hakkila, 

Helo, Koponen, Kuusis to , Lehtokoski, Linna, Lonkai-

nen, Mart t i l a , Reinikainen, Ryömä, Tanner, Tolonen, 

Voionmaa j a Ahlström sekä puoluetoimikunnan edusta-

Jana Wiik. Puhetta Johti Tanner Ja pöytäkirjan 

k i r j o i t t i Aatte la . 

I 1 1 

Keskustelua talousneuvostosta . 

Sen Johdosta, e t t ä perustuslakivaliokunnas-

sa olevien ryhmän Jäsenten taholta t e h t i i n e s i ty s 

ryhmfn kannan määräämisestä talousneuvoston perus-

tamista koskevasta l a k i e s i t y k s e s t ä , o t e t t i i n a s i a 

k ä s i t e l t ä v ä k s i . Perustuslakivaliokunnan Jäsen Ko-

ponen s e l o s t i as ian k ä s i t t e l y ä mainitussa va l io-

kunnassa. I lmoi t t i lopuksi , e t t ä h a l l i t u s tulee 

eroamisensa uhalla vaatimaan esityksensf-.' hyväksy-

mistä. 

Voionmaa: Olen o l lut myötätuntoinen tämän 

la in s^vätämirtä kohtaan. Kansainvälisen Parlament-

t ien l U t o n kokouksissa on suos i t e l tu t ä l l a i s t e n 

l a i to s t en perustamista. 

Helo: Tätä e s i t y s t ä on pidettävä to i sen 

kamarin perustamisen siemenenä. Hallituksen es i tyk-

se s sä on kokonaan s ivuutettu p a r i t e e t t l p e r i a a t e , Jon-

ka toteuttaminen o l i s i kuitenkin aivan välttämätön, 

s i l l ä työväenluokan o l i s i saatava neuvostoon samien 

verran edus ta j i a kuin teol l i suuden h a r j o i t t a j a t k i n . 

Lakia ei o l i s i nykyisessä muodossaan hyväksyttävä. 

Kun tämä a s i a o l i valt iovarainvalio! :unnassa k ä s i t e l -

tävänä o l t i i n s i e l l ä yleensä s i t ä mieltä , e t t ä tämän 

lain säätämise l lä e i päästä erikolskomiteolstakaan. 

3e volrr.anlis!:^ minkä t ä l l a inen neuvosto nykyisissä 

o lo i s s a Eduskunnalle an ta i s i k o i t u i s i työväenluokkaa 

.{fl 
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Aaltonen: Ta loude l l i r en neuvottelukunnan a s e t t a -

minen e l ole r i s t i r i i d a s s a s o s i a l i d e m o k r a a t t i s t e n 

p e r i a a t t e i d e n kanssa . Näin on a s i a k ä s i t e t t y n i i s s ä 

maissa, Jo i ssa on Jo t ä l l a i s i a neuvostoja p e r u s t e t t u . 

Laki o l i s i s i s ä l l y k s e l t ä ä n saa tava s e l l a i s e k s i , e t t e i 

s i t r t a r v i t s e l s l si iätää pe rus tus l a in luon to i se s sa j ä r -

j e s tykses sä , sekä myöskin työväen kanna l ta mahdoll i -

simman e d u l l i s e k s i . Ehdo t t i , e t t ä ryhmän kannan määrää-

minen s i i r r e t t ä i s i i n myöhemmäksi. 

Lehtokoski: Huomautti, e t t ä ta lousneuvosto t u l i s i 

j ao s to j ensa kau t ta seurermaan myöskin Eduskunnan v a l i o -

kunt ien t y ö t ä . Asia on t u l l u t uuteen vaiheeseen sen 

Jälkeen kun h a l l i t u s on s i i t ä tehnyt luottamuskysy-

myksen. Yhtyi Aaltoseen s i i n ä , e t t ä l a i s t a o l i s i k o e t e t -

tava saada mahdollisimman hyvä Ja va s t a myöhemmin pää-

t e t t ä v ä miten ryhmä t u l e e l a k i i n suhtautumaan. 

Reinikainen: Jos tämä l a k i on siemen t o i s e n kamarin 

perur tamis ta va r t en , on s i t ä s i i l o i n J y r k ä s t i v a s t u s -

t e t t a v a . 

Ryömä: Minulla on s e l l a i n e n k ä s i t y s , e t t ä t ä l l a i n e n 

neuvosto t u l i s i vaikeuttamaan työväen s o s i a a l i s i a saa -

vu tuks ia . Emme e tukä teen t i e d ä mitä se tuo t u l l e s s a a n . 

P i t i se lvänä , e t t ä sen Jälkeen kun t ä l l a i n e n nykyolois -

sa va r s in t aan tumukse l l i seks i muodostuva neuvosto on an-

tanut hylkäävän l a u s u n t o n s a Jos tak in työväe l l e t ä r k e ä s t ä 

e s i t v k r e s t ä , on so s i a l i demokraa t t i s en ryhmän melkein mah 

doton scada t ä l l a i n e n e s i t y s Eduskunnassa hyväksytyksi . 

Helo: Talousneuvoston avu l l a e i k o h o t e t t a i s i Eduskun-

nan a r v o v a l t a a , vaan s i t ä päin vas to in k ä y t e t t ä i s i i n Edus 

kuntaa vas t aan . Jos Eduskunta esim. hyväksyis i Jonkun 

e s i t yksen vas to in ta lousneuvoston k i e l t e i s t ä lausuntoa , 

s a a t a i s i i n s i i t ä aihe v ä i t t e e s e e n , e t t ä a s i a n t u n t i j a t 

ovat e s i t t ä n e e t t o i s t a mutta Eduskunta pää t t ää t o i s i n . 

31 s e , e t t ä h a l l i t u s on tehnyt e s i t y k s e s t ä ä n luottamus-

kysymyksen, t ee as iaa t o i s e k s i , ryhmän on hy lä t t ävä tämä 

l a k i e s i t y s . < 
Voionmaa: Va l i okun t akäs i t t e l y s sä o l i s i koe te t tava 

saada l a k i i n mahdollisirrman pa l jon parannuksia . Työväen 

t-

edustus voimakkaammaksi Ja p r e s i d e n t i n nimit tämis-

o ikeu t t a ra jo i te tummaksi . 

Tanner: Kannatan a s i a l l i s i s t a s y i s t ä ta lousneu-

voston perus tamis ta . S i inä pääsevät e r i l a i s e t t a lou-

d e l l i s e t p i i r i t koske tuks i in keskenään. Monissa maissa 

onkin luotu t ä l l a i s i a l a i t o k s i a . Myöskin p o l i i t t i s i s -

t a s y i s t ä voidaan t ä l l a i s e n l a i t o k s e n perustamista 

puolus taa . T ä l l a i s i n a k r i i s i k a u s i n a on koete t tava 

v o i t t a a a ikaa . J a nyt o l i s i koke i l t ava mitä t ä l l ä k i n 

l a i t o k s e l l a saadaan a ikaan. 

Asias ta puhuivat v i e l ä Kuusisto Ja Ryömä. 

Keskustelun pää ty t tyä J ä t e t t i i n a s i an hoitaminen 

perus tus lakival iokunnan sos.-dem. valiokuntaryhmän 

huoleks i eväs tykse l l ä , e t t ä sen on koe t e t t ava saada 

l a i s t a mahdollisimman hyvä. Valiokunnan mietinnön valmis 

t u t t u a o t e t aan a s i a uudel leen k ä s i t e l t ä v ä k s i ryhmän kan-

nan määräämistä va r t en . 

2 

Menettelytapa Mäntsälän kap ina-as ian k ä s i t t e l y s s ä . 

K e s k u s t e l t i i n menet te lytavan määräämisestä Mäntsä-

län kap ina -a s i a s sa , jonka J a t k o k ä s i t t e l y s u o r i t e t a a n t ä -

nään . • 

Keskustelun pää ty t tyä p ä ä t e t t i i n seuraavaa: 

1) Ryhmän puoles ta va lmis t e t aan ponsi lauselma. 

J o s s a vaadi taan IKL:n l akkau t t amis ta . 

2) Jos edis tyspuolueen ryhmän t a h o l t a tehdään sa-

manlainen ponsi lauselma, e i ryhmän pon t t a e s i t e t ä Edus-

kunnalle . 

3)Ryhmän puheenjohta ja t neuvot te leva t a s i a s t a 

n . s . l a i l l i suus ryhmien puheen joh ta j i en k a n s s a . -

4) Jos saadaan varmuus s i i t ä , e t t ä puhemies e l 

anna äänes tää ed. V. Annalan ponnesta ,Jossa vaadi taan 

puoluettamme l akkau t e t t avaks i , e i ryhmän pont ta e s i t e -

t ä Eduskunnalle, koska puhemies e i a n t a i s i s i l t ä k ä ä n 

ä« • 1 • • • • anes täa . 

5) Jos Eduskunnassa tehdään e s i t y s lausunnon pyy-

tämises tä pe rus tus l ak iva l iokunna l t a puhemiehen menette-

lyn Johdosta, ryhmä äänestää t ä l l a i s t a e s i t y s t ä vas taan . 
i d u u A ^ T a r k i s t e t t u : Vakuudeksi: ^ 

I I 
\' 

\ ' 
h h : 

fc . • i s •A * . ' 

I 
K M i 

ii 
'•f 

-v? 
•'4 L 
l^-V; " 

. . -q • 



mmmmm 

( . 

Sosia l idemokraa t t i sen Eduskuntaryhmän kokoukses-

t a , Joka p i d e t t i i n ryhmähuoneessa Sduakuntatalos-

sa 15 p:nä maaliskuuta 193^. Nimenhuudossa merkit-

t i i n p o i s s a o l e v i k s i : Brygfrarl, Harvala, Helo, Her-

r a l a , Kolvulsht i -Lehto , Kuja la , Lehtokoski ( sa i -

r a s ) , Muf!tasilta, Reinikainen, Räisänen, Salmen-

o j a , Syr jänen , Tanner, Turkia , Väisänen Ja Ahl-

ström ( s a i r a s ) , - P u h e t t a Joht i Pekkala Ja pöytä-

k i r j a n k i r j o i t t i A a t t e l a . 

1 
Lomanpyyntö^ 

Valmistusvaliokunnan ehdotuksen mukaisesti 

s u o s t u t t i i n Suokkaan pyyntöön o l l a poissa Eduskun-

nan i s tunnos ta 20/3-34. 

2 §. 

Jdua ku nnan 1st unt okaus1. 

Sen Johdosta, e t t ä puhemiesneuvostossa Ja 

myöhemmin Eduskunnassa t u l e e e s i i n kysymys Eduskun-

nan istunto,^en keskeyt tämisestä pääs iä ispyhien 

vuoksi , o t e t t i i n a s l a k ä s i t e l t ä v ä k s i . 

Valmistusval lokunta e h d o t t i , e t t ä ryhmä 

k a n n a t t a i s i lyhyen pääsiäisloman p i t ämis t ä Ja 

e t t ä loma o l i s i j ä r j e s t e t t ä v ä s i t e n , e t t ä se a l -

k a i s i 27/3 Ja p ä ä t t y i s i 3 /4 . 

Komu; Ehdot t i , e t t ä ryhmä k a n n a t t a i s i 

noin 2- 3 vi ikkoa kestävää lomaa. 

Ehdotusta kanna t t i Hi l tunen. 

RyömM, Hakkila,Lumi Järvi , r .a r t t 11a Ja '.Yel-

l ing kanna t t iva t v . v . ehdotus ta . 

Keskustelun pää ty t tyä to imi te tussa äänestyk-

sessä suv^rolla äfinten enemmistöllä (ääniä e i l a s -

ke t tu ) hyväksy t t i in v .v . ehdotus. 

3 §. 

oikeudet . 

O t e t t i i n k ä s i t e l t ä v ä k s i ryhmän kannan määrää-

minen ehdotukseen l a i k s i rangais tuksen täytäntöönpa-
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nosta annetun asetuksen 2 luvun 8 }:n muuttamises-
ta. 

Valmistusvaliokunta ehdotti että ryhmä päät-

täisi vastustaa lain hyväksymistä kaikin käytettä-

vissä olevin keinoin, Joten ryhmän taholta olisi 

tehtävä esitys lain hylkäämisestä sekä lepäämään-

Jättämiaestä yli vaalien. 

Ehdotus hyväksyttiin yksimielisesti. 

Keskustelua sisäpoliittisesta tilanteesta^ 

Kysymyksen alusti ryhmän toinen puheenjohtaja 

P e k k a l a lausuen seuraavaa: '"Sisäpollittises-

sa tilanteessa on selvästi havaittavissa Jännit-
( 

tymlsen merkkejä. Onhan maalaisliitto aina viime 

syksystä alkaen Ja oikeastaan Jo heti vaalien Jäl-

keen osoittanut Ilmeistä tyytymättömyyttä nykyis-

tä hallitusta kohtaan, koettaen ennen Joulua hal-

litusta kaataakin. Senjälkeen kuin pääministeri 

talousneuvostoaslassa esiintyi, on myöskin edis-

tysmielinen puolue mahdolllElmT.an selv''sti sanou-

tunut irti hallituksen pyrkimyksistä tässä kohden, 

Ja sikäli kuin ulkopuolinen saa tietoonsa toisen 

ryhmän asioita, on voitu panna merkille, että hal-

lituksen Ja edistysmielisten kesken on kaiken ai-

kaa ollut melkoista erimielisyyttä suhtautumisessa 

lapualaisiin. Parlamenttaarinen tilanne on näin 

ollen Jossain määrin luonnoton. Lienee näin ollen 

syytä meidänkin selvitellä lyhyesti suhdettamme 

nykyiseen hallitukseen. 

On heti alkuun sanottava, ettei hallitus suin-

kaan ole toiminut meidän tyydytykseksemme. Eihän 

tarvitse muuta kuin viitata Tampereen tapahtumiin 

viime helatorstaina, Jolloin hallitus osoitti harvi-

naista voimattomuutta niitä kurittomia suojeluskun-

talaisalneksia kohtaan, Jotka hyökkäsivät viranomais-

ten antamien ohjeiden sekä muiden säädettyjen mää-

räysten mukaan asetettujen lippujemme kimppuun, 

poistaen ne väkivaltaisesti paikaltaan, muusta saman-

henkisten harjoittamasta ilkivallasta puhumatta täs-

sä yhteydessä. Sensijaan että olisi ilkivallan te-

kijöitä rangaistu, rankaistiin meitä, kieltämällä 

punaisten lippujen käyttö kokonaan, samalla kuin 

hakaristi- Ja sinimustalippujen käyttö sallittiin. 

Tämähän oli selvää hallinnollista epäoikeudenmu-

kaisuutta Ja ymmärrettävissä vain hallituksen heik-

kouden merkkinä suurta ääntä pitäviä lapualalsJouk-

kioita kohtaan. Muutenkin on hallitus aina silloin 

tällöin nöyrästi kumartanut lapualaisiin päin, mil-

loin ahdistellen meidän lehtiämme, vieläpä kieltäen 

erään lapualaisille epämieluisen näytelmän näytte-

lemisenkin, milloin erottamalla lapualaisten erotet-

tavaksi vaatiman virkamiehen, milloin taas Eduskun-

nassa esilletulleislin asioihin suhtautumalla mei-

tä kohtaan vihamielisellä tavalla. Mutta tästä huo-

limatta on kuitenkin hallituksen plus-puolellekin 

merkittävä Jotain. Epäilemättä pääministerin esiin-
) 

tymlnen yhdistys lakia?larsa, vaikka hän olikin sen 

hyväksyvällä kannalla,vaikuttl suurelta osalta siihen, 

että työväelle Ja sen JärJestötoimlnnalle mitä vahin-

gollisin laki tuli hylätyksi. Samoin kävi työttömyys-

kassalain kanssa. Pääministerin esiintyminen mäntsä-

lä-keskustelun yhteydessä on niinikään pantava mer-

kille, hän kun katsoi, ettei ole laillisia edellytyk-

siä puolueemme hajoittamiseen. Mutta tämä kaikki on 

sittenkin pientä kaiken sen rinnalla mitä hallitus on 

lapualalsasiassa Jättänyt tekemättä. Lapualaisethan 

ovat edelleen saaneet riehua Eduskuntaa ja kansanval-

taista yhtelskuntajärjestystämme vastaan Ikäänkuin 

maassa el olisikaan hallitusta, sillä suoraan on sa-

nottava, ettei hallitus ole yrittänytkään lapualaisia 

vastaan tehdä mitään. Pikemmin on se päinvastoin sin-

ne päin, niin kuin Jo äsken mainitsin, nöyrästi aina 

silloin tällöin kumartanut. Ja huippukohdan tässä koh-

den saavutti pääministerin lausunto talousneuvostoas las-

sa, Joka lausunto täytyi merkitä aseiden antamiseksi 

parlamenttarismin vastustajien käteen. Muutenkin on 

hallituksen politiikka ollut selvää oikeistolaista po-

litiikkaa, niinkuin sen lukuisat esitykset 'Ja edesot-

jjj. 
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tamukset Sduskunnan edesaä osoittavat. Ottaen huo-
mioon vaalien tulokset, Jotka Ilmeisesti merkitsi-
vät vasemmlstosuunnan voittoa, on näin ollen nykyi-
nen olotila kovin outo. 

Mitä siis olisi tehtävä asiaintilan korjaamlsek-

31? Toiset sanovat; kaadetaan hallitus; toiset taasen: 

ei ole viisasta rikkoa nykyistä olotilaa ja lähtea tun-

temattomille teille. Minun mielestäni on tilannetta 

epäilemättä vakavasti harkittava, jos Ja ennenkuin 

joihlnliin toimenpiteisiin ryhdytään. 

Mitä ensinnäkin hallituksen kaatamiseen tulee, 

niin ei sitä missään tapauksessa olisi kaadettava 

umpimähkään, vaan olisi oltava selvillä seurauksista. 

Uuden hallituksen muodostaminen epäilemättä näissä 

oloissa tuottaa melkoisia vaikeuksia, sillä maalais-

liitto on nykyään miltei hallltuskyvytön. Sen parhai-

ta johtomiehlä on nykyisestä, eduskuntaryhmästä pois-

sa, jotapaitsi sen hallitus tulisi lepäämään hyvin 

kapealla pohjalla, sillä sen talon.spoliittinen ohjel-
.'-

ma miellyttäisi todennäköisesti ainoastaan IKL',-^ikä 
sitäkään kaikissa suhteissa , niinkuin esim. näiden 
ryhmien suhtautuminen virkamiesten palkkauskysymyk-
seen osoittaa, T.uista mielipidevastakkaisuuksista eikä 
suinkaan vähimmän valtiollispollittlslsta erimielisyyk-
sistä puhumattakaan. Varsinaisen kokoomuspuolueen saa-
minen samaan joukkoon kohtaa epäilemättä, niin suuri 
halu kuin kokoomuksella varmaan olisikin hallituksen 
kaatamiseen, suuria valkeuksia, sillä eihän kokoomus 
halua kuulla puhuttavankaan esim, koron säännöste-
lystä, Venäjän puun tuonnista, pakkohuutokauppojen kes-
keyttämisen tl^J4Í¿llai3 li ittolais värisen hallituksen 
( 

täytyisi niin ollen nojautua meihin, mutta tällainen 

yhteistoiminta kohtaisi epäilemättä talouspolitiikan 

alalla vaikeuksia, jos yleisestä valtiollisesta suunnas-

ta voitaisiinkin sopia. Kun kuitenkin ryhmämme taholta 

on tehty useita alotteita: korkoalolte, pakkohuutokaup-

pojen keskeyttämisaloite, frangllaina-alolte y.m.,joiE-

6a yhteisymmärrys saatetaan löytää, el mielestäni ole 

mahdollisuuden ulkopuolella sopia maalaisliiton kanssa 

t 

I 

Jostain molempia puolla tyydyttävästä mlnimlohjel-
I 

masta, kuten on tapahtunut aosialldemokraattlen Ja 

talonpoikien"välillä Tanskassa Ja Ruotsissa ja ku-

ten kaiken todennäköisyyden mukaan tulee tapahtumaan 

myöskin Norjassa. Sillä pääasia on sittenkin nyt, että 

saadaan mahdollisimman vankka ja laaja kansanvaltais-

ten ainesten rintam.a mustia dlktatuurimiehlä vastaan, 

jotka suinkaan eivät ole toimettomia Ja Jolta nykyi-

nen hallitus ei pidä riittävästi kurissa. Ainakin mi-

nun käsitykseni on, että, Jos tätä menoa Jatkuu, 

voiton ajanoloon perivät lapualaiset Ja sitäkin var-

memmin, Jos suurin porvarillinen, kansanvaltaisen 

komennon kannalla oleva puolueemme, maalaisliitto, 

pidetään asioiden hoidosta kokonaan syrjässä. Se on 

kyllä totta, että maalais liitolla on kovin vähän pys-

tyviä hallitusmiehiä, joista nyt tunnutaan pitävän 

tavallista tarkemmin kiinni, mutta sen verran niitä 

kuitenkin löytynee, että he hallituksen saavat ko-

koon. 

Allekirjoittaneen käsitys siis on, että nykyisen 

hallituksen ' kannattaminen saattaa pitkän päälle käy-

dä kansanvallalle vaaralliseksi Ja ainakin olisi mei-

dän jatkuvan kannatuksemme ehdoksi hallitukselle ase-

tettava selvä ja tinkimätön suhtautuminen lapualai-

seen riehuntaan.'" 

Ryömä: Yhtyi Pekkalan alustuksessa esitettyihin 

ajatuksiin. Maalaisliitto ei nyt ole varsin hallitus-

kyky inen, .sillä öe tuskin voisi täyttää kaikkia minis-

teripaikkoja omilla miehilläli.n. Kun maalaisliitto 

pyrkii hallitukseen, niin meidänkin olisi jotain teh-

tävä.- Voitaisiin luottamuksellisesti kääntyä maalais-

liiton eduskuntaryhmän puoleen. Jos maalaisliiton ta-

holta esitettäisiin meitä tyydyttävä ohjelma, niin me 

voisimme olla mukana hallitusta kaatamassa Ja auttamassa 

maalaisliittoa hallitukseen. Sosialidemokraattien el 

olisi kuitenkaan mentävä hallitukseen. 

Hakkila: Maalaisliiton kanssa on vaikea päästä 

yhteistoimintaan. Luki kappaleen eräästä Ilkka-leh-

den artikkelista,jossa Jyrkästi torjuttiin ajatus yh-
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telatolmlnnasta sosialidemokraattien kanssa. Maa-

lalaliiton taholta on hyvin kylmästi suhtauduttu 

meikäläisiin. Internationale-kysymykaessäkin ää-
nesti Eduskunnassa noin puolet ryhmän Jäsenistä 

oikeiston mukana. Kannatti kuitenl:ln tehtyä ehdo-

tusta, että luottamuksellisesti käännyttäisiin maa-

laisliiton ryhmän puoleen Ja otettaisiin selvä hei-

dän kê iiastap-n Ja ohjelmastaan, 

Sventorzetskl: Yhtyi alustajaan sekä Ryömän 

ehdotukseen. Maalaisliitolta on vaadittava selvyys 

kahdesta pelkästä: maalaisliiton suhtautumisesta 

IKL:n Ja sosialidemokraattiseen puolueeseen. Maa-

laisliiton on lopetettava puheensa kansainvälisyy-

destämme 

Ja sosialidemokraattien laittomuudesta 

•Kulovaara: 011- sitä mieltä , että maalais-

liitto ei ole niin hallltuskyvytön,kuin mitä on sa-

nottu. Puhdasta maalaisliittolaista hallitusta el 

saisi antaa syntyä, vaan olisi koetettava muodostaa 

sellainen hallitus,Jossa sosialidemokraatit olisi-

vat mäi:rä!ivästi mukana. 

Valta: Yhtyi alustajaan. On päästävä selvyy-

teen hallltuskysym.yksestä. KeskustaporvarIston pi-

täisi ottaa nor-lalidemokraatitkin huomioon. Maalais-

liiton valtiollinen politiikka on ollut kovin hapa-

roivaa. Ehdotettujen toimenpiteiden ohella on myös-
« 

kin nykyiseltä hallitukselta vaadittava tiukkoja ot-

teita lapualaisiin nähden. 

Kuusisto: Hallituskysymys on nykyhetkellä kovin 

teoreettinen, nyt kun el ole näkyvissä sellaista syy-

tä, Johon hallituksen luulisi kaatuvan. Oli sitä miel-

tä ,että hallitusta olisi valkea kaataa sen noudatta-

man yleispolitiikan vuoksi. Maalaisliitto on talous-

poliittisissa kysymyksissä lähempänä IKL kuin meitä. 

Piti kovin aikaisena ryhtyä neuvotteluihin maalais-

liiton ryhm̂ 'n kanssa. 

Voionmaa: Yhtyi Kuusistoon siinä, että kysy-

mys on nykyhetkellä melko teorottlnen. Se Johtopää-

tös, että saataisiin Joltakin tuloksia maalaislii-

ton ryhmän kansaa neuvoteltaessa on kovin optimisti-

nen. Vaikka emme saisikaan maalaisliiton kanssa yhteis-

tä hallitusta, olisi kuitenkin varsin tärkeätä ,että 

saataisiin yhteistoimintaa suhteessa nykyiseen halli-

tukseen, painostaaksemme sitä. Olisi saatava muodoste-

tuksi luja parlamenttaarinen yhtymä, 

ITelling: Kulovaara on väärässä luullessaan, 

että me voisimme muodostaa maalaisliiton kanssa hal-

lituksen, Jossa me olisimme vallan määräävässä asemas-

sa. Joissakin talouspoliittisissa kysymyksissä saat-

taisi maalaisliiton kanssa yhteisrintama »yntyä..Piti 

pääasiana sitä, että saataisiin syntymään yhteinen Ja 

voimakas esiintyminen taantumusta vastaan. 

Rantala: SI uskonut siihen, että maalaisliiton 

kanssa voitaisiin muodostaa yhteinen hallitus.Piti 

hyvänä sitä, että pyritään hallituspohjan laventami-

seen. Puolueemme on ehkä lilan paljon seuranut suurien 

teollisuusmaiden veljespuolueiden esimerkkiä Ja suhta-

utunut kylmästi eräisiin maataloutta koskeviin kysymyk-

siin. Maalaisliiton kanssa voidaan siis ajatella yhteis-

rintamaa Joissakin talouEpolilttlsissa kysymyksissä. 

Lindman: Piti tärkeänä, että ryhdytään tunnus-

telemaan hallituspohjan laventamista. Oli epäilevällä 

kannalla maalaisliittoon nähden., Se kun lähtee halli-

tukseen vain rasvakysymysten merkeissä. 

Perho: RyhmUn pitäisi olla aktiivisempi nykyi-

seen hallitukseen nähden. Eduskunta on hyväksynyt pon-

sia ra.m. palkkojen korottamisesta,mutta hallitus ei 

ole tehnyt Juuri mitää näiden päätösten toteuttamisek-

si. Hallitukselta olisi myöskin vaadittava tehokkaam-

paa toimintaa mustapaitöihin nähden. 

Toivonen: Ryhmän olisi koetettava vaikuttaa 

nykyiseen hallitukseen Ja koetettava saada sen tiu-

kentamaan otettaan lapualaisiin. Ei kuitenkaan vastus-

tanut luottamuksellisiin neuvotteluihin ryhtymistä 

maalaisliiton ryhmi'n kanssa. 

Ryömä: Huomautti Kuusistolle , että tällaisia 

asioita on pohdittava tyynen sään aikana. Piti tärkeä-

nä , että taloudellisiakin kysymyksiä saataisiin vie-

dyksi eteenpäin. Painosti edellean mitén tärkeätä on 

) 

i • 

l i i 

( iî  
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saada ennakolta aelvyya maalaisliiton tulevasta 
hallitus ohJeImas ta. 

» 

Salonen: Nykyinen hallitus on IKL mieluinen. Se 
on myöskin rahamiesten hallitus, eikä sitä voida 
ryhmän taholta kovin paljon painostaa. Tästä hal-
lituksesta olisi mahdollisimman pian päästävä. 

Asiasta puhuivat vielä Kulovaara, Kuusisto, 
Lastu, Valta, Koponen ja Hakkila. 

Keskustelun päätyttyä hyväksyttiin V.v. ehdo-
tus, että asiasta ei tällä kertaa tehdä varsinais-
ta päätöslauselmaa Ja ̂ e^ä ryhmän puheenjohtajat 
ryhtyvät luottamuksellisiin neuvotteluihin lailli-
suuskannalla olevien ryhmien puheenjohtajien kans-
sa, tarkoituksella selvitellä niitä mahdollisuuk-
sia joita maalaisliitolla mahdollisesti on hallituk-
sen muodostamisaen ja millaista ohjelmaa se voi tar-
jota yhteistoiminnan pohjaksi, sekä että samalla py-
ritään siihen, että hallitusta, mikäli mahdollista, 
yksissäneuvoin maalaisliiton kanssa, painostettaisiin 
selvempään ja tinkimättömämpään suhtautumiseen lapua-
laisiin, samalla kuin ryhmän taholta ryhdyttäisiin 
aktiivisemppan toimintaan nimenomaan työliiisten palk-

kausaslasra. 

V a k u u d e k s 1 : 

T a r k i s t e t t u : 

Puheenjohtaja. 

y 

Á 

1 

P ö ^ t 

Sosialidemokraattisen Eduskuntaryhmän valmistus-

valiokunnan kokouksesta, Joka pidettiin ryhmä-

huoneessa Eduskuntatalossa 15 p:nä maaliskuuta 

193A. Saapuvilla olivat: Aaltonen, Aattela, 

Hakkila, Komu, Koponen, Lonkainen, Marttila, 

Pekkala, Ryömä, Tolonen, Voionmaa ja puoluetoi-

mikunnan edu!=tajana Wiik. Puhetta Johti Pek-

kala ja pöytäkirjan kirjoitti Aattela, 

1 
Muistolahjat. 

Sen johdosta, että ryhmän Jäsenet Kuusisto 
Ja Kujala olivat täyttäneet 50 vuotta sekä Si-
ren 60 vuotta päätettiin heille ostaa ryhmän 
varoilla muistolahjat. 

2 §. 

Edus kunnan is tunt okaus1. 

Sen johdosta, että puhemiesneuvostossa ja 

myöhernmin Eduskunnassa tulee esiin kysymys Edus-

kunnan istuntojen keskeyttämi8est^! päilsiäispyhi-

en vuoksi, otettiin asia käsiteltäviksi. 
Hakkila: Oli sitä mieltä, että Eduskunnan 

olisi pidettävä vain lyhyt pääsiäisloma,Joka al-
kaisi 27/3 ja päättyisi 3A. Näin ollen Jäisi 
Eduskunnalta pitämättä vain yksi istunto. 

Ryömä Ja Aaltonen kannattivat Hakkilan 
ehdotusta. 

Komu: Poliittisista syistä olisi parempi, 

että Eduskunta ottaisi Hakkilan ehdotusta pitem-

män pääsiäisloman ja istuisi kevärllä myöhem-

pään. 

Keskustelun päätyttyä hyvmcsyttiin Hak-

kilan ehdotus kaikilla äänillä Komun ääntä vas-

taan. 

r 

' ii ' i ; • 

• -̂rl 

M ' 
M m 

k:, 

F® 
S 

i 



i:i 

3 

Rantalan k i r j e . 

E s i t e l t i i n Rantalan k i r je lmä ( l i i t e 1 ) , Jossa hän 

e s i t t i minkä vuoksi o l i Eduskunnaaaa äänestänyt yh-

d i s t y s l a i n 4 5:ssä ryhmän enemmistön menettelyn vas-

t a i s e s t i . 

Kirjelmä p''.;:ltettiin merl^itä saapunesksi Ja l i i t -

täil pöytKkirJarn, 

4 

P o l l i t t i g t e n vankien oikeudet . 

OtettMn kä?itelttiv[:kr:l ryhmän kannan määräämi-

nen ehdotukseen l a i k s i rangais tuksen täytäntöönpa-

nosta annetun asetuk?en 2 luvun 8 5:n muuttamises-

t a . 

Komu: Ehdot t i , e t t ä ryhmän t a h o l t a t e h t ä i s i i n 

e s i ty s lakiehdotuksen hylkäämisestä sekä l a i n J ä t -

tämisestä lepäämään y l i vaa l i en . Kyseessä on p o l i t -

t i s t e n vaiilcien oikeudet Ja ryhmän on aikaisemman 

kantanr.a n:ukalsesti n iU : ' puo lus t e t t ava . 

Korriun ehdot un hyväksy t t i i n y k s i m i e l i s e s t i Ja 

esitGtrl 'n v .v . kantana ryhmäkokoukselle, 

5 5. 

Keskustelua s i s ä p o l i i t t i s e s t a t i l a n t e e s t a , 

Pekkala e s i t t i ryhmäkokoukselle laatimansa a l u s -

tuksen s i s ä p o l i i t t i s e s t a t i l a n t e e s t a . 

Alustuksen Johdolta v i r i s i sangen v i lkas keskus-

t e l u , Jossa yleensä a s e t u t t i i n a l u s t a j a n kanna l l e . 

Keskustelun pää ty t tyä p ä ä t e t t i i n ryhmäkokouk-

s e l l e ehdot taa , e t t ä a s i a n Johdosta e i t e h t ä i s i pää-

tös lauselmaa, 
6 §. 

Lomanpyyntö. 

Suokas pyysi v . v . Ja ryhmän suostumusta p o i s -

saoloonsa Eduskunnan is tunnosta 20/3-34. 

Loir.apyyntoä p ä ä t e t t i i n puol taa . 
e k a 1 : 

i t e e r l . 

T a r k l a t e t ^ u : 

Puheen joh ta ja . 

^Ji L ^ ? 

Sos ia l idemokraa t t i sen Eduskuntaryhmän kokouksesta, 

joka p i d e t t i i n ryhmähuoneessa Eduskuntatalossa 19 

p:nä maaliskuuta 1934. Nimenhuudossa m e r k i t t i i n pois-

sao lev iks i : Ampuja, Andersson, Bryggar i , Fagerholm, 

Halonen, LehtokoskiCsalras)»Linna, Mar t t i la ,Metsä-

r a n t a ( s a i r a s ) , P a a s l v u o r l ( s a i r a s ) , P u l t t l n e n , P ä r s s i -

nen,Reinikainen, Ryömä, Sire^ij, Suokas(sai ras ) ,5ven-

t o r z e t s k i , Tanner, Val ta , Velling,Wiik,Voionmaa Ja 

Ahls t röm(sa i ras ) .Puhe t ta Joht i Pekkala Ja pöytäki r -

jan k i r j o i t t i Aa t t e l a . 

1 

Edus kunnan 1s t unt okaus1, 

Sen johdosta, e t t ä Eduskunnan pääsiäislomaky-

symys o l i erään Hal l i tuksen e s i t yksen k i i r e e l l i s y y d e n 

vuoksi Jouti.mut uuteen vaiheeseen, o t e t t i i n a s i a uu-

de l leen k ä s i t e l t ä v ä k s i . 

Lyhyen keskustelun Jälkeen p ä ä t e t t i i n , e t t ä 

ryhmä pysyy aikaisemmassa päätöksessään, mutta Jos 

puhemiesneuvosto on k i i n t e ä s t i t o i s e l l a kanna l l a , ryh-

män t a h o l t a e l ryhdytä a k t i i v i s e s t i ajamaan omaa kantaa, 

2 §. 

Lomanpyyntöjä. 

Kiv i sa lo , Koivulaht i -Lehto Ja Lepis tö pyysivät 

ryhmän suostumusta o l l a poissa Eduskunnan is tunnos-

t a 21/3-34. 

Pyyntöihin s u o s t u t t i i n . 

3 

H ammaslä! - kär i e n l ähe tys tö . 

Ryhmäkokoukseen saapui hammaslääkärien lähe-

ty=!tö. Jonka puoles ta ryhmäkokoukselle l u e t t i i n tämän 

pöytäk i r j an l i i t t e e n ä n:o 1 oleva k i r j e lmä Ja l i s äk -

s i j ä t e t t i i n k i r j a l l i n e n s e l o s t u s . ( L i i t e 2) 

Ryhmän puoles ta v a s t a s i l ä h e t y s t ö l l e Pekkala 

k i i t t ä e n anne tu i s ta t i e d o i s t a Ja vakuut taen, e t t ä ryh-

mä tu l ee n i i h i n ki inni t tämään valiavaa huomiota. 

V a k u u d e k s 1 : 

JL. 

T ^ r ic 1 
Pûfîë ë n3 ôfiÇ â ] à T 
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Sosia l idemokraa t t i sen Eduskuntaryhmän kokouksesta, 

Joka p i d e t t i i n ryhmähuoneessa Eduskuntatalossa 

22 p:nä maaliskuuta 193^. Nimenhuudossa merk i t t i i n 

po i s sao l ev iks i : Andersson, Fagerholm, Helo, Huotari , 

Leh tokosk i i s a i r aa ) , Lepis tö , Metsäranta ( s a i r a s ) , 

Paas ivuori( s a i r a s ) »Fui t t lnen, Riiiaänen, Suokas ( sa i -

ras ), Sven torze t sk l , Vel l ing , Voionmaa, Väisuncn Ja 

AhlströrrXsalras ) . Puhet ta Joht i Tanner Ja pöytäkir-

jan k i r j o i t t i Aa t t e lo . 

1 §. 

Ryömän s e l o s t u s . 

Sen Johdo^'ta, e t t ä P r e s i d e n t t i o l i kutsunut 

e r ä i t ä ryhmän Jäseniä puhe i l l een s e l o s t i tov. 

R y ö m ä P r e s i d e n t i n luona t apah tunu t t a keskus-

t e l u a . Keskustelussa o l i P r e s i d e n t t i k ä s i t e l l y t pää-

a s i a s s a ha l l i tuskysymystä , painostaen e r i k o i s e s t i 

s i t ä , e t t ä nykyis tä h a l l i t u s t a e i o l i s i kevein perus-

t o i n kaadet tava , e l ainakaan ennenliuln on saatu var-

muus s H t r , e t t f i saadaan nykyis tä parempi h a l l i t u s muo-

d o s t e t u k s i . Keskus te l t aessa h a l l i t u k s e n muodostamismah-

d o l l i s u u k s i s t a o l i P r e s i d e n t t i huomauttanut, e t t ä hän 

e l s a n o t t a v a s t i luo ta m a a l a i s l i i t o n kykyyn muodostaa 

uusi h a l l i t u s . P r e s i d e n t t i o l i lausunut käsityksensä 

myöskin ta lousneuvos tos ta p i t äen parlamenttaarifcteefta 

sen muodostamista t a r p e e l l i s e n a . Keskustelussa o l i 

koske te l tu myöskin IKL:n to imintaa Ja o l i P re s iden t t i 

suhtautunut tähän l i i kkeeseen kevyen i v a l l i s e s t i , sa-

noen tulevansa sen kukistamaan. 

Ryömiin se los tuksen Jälkeen e s i t t i myöskin tov . 

H a k k 1 1 a er : - i tä y k s i t y i s k o h t i a P res iden t in luo-

na tapahtunees ta k e s k u s t e l u s t a . 

2 5. 

N.s . kommunis t i la i t . 

O t e t t i i n k ä s i t e l t ä v ä k s i ryhmän kannan määräämi-

nen h a l l i t u k s e n ehdotuksi in l a i k s i v a l t i o p ä i v ä j ä r -

jes tyksen muuttamisesta, l a i k s i maalaiskuntain kunnal-

inos 
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1 1 a l a i n Ja kaupunliiien k u n n a l l i s l a i n muut tamises ta 

Ja l i s ä y k s e s t ä samaan l a k i i n sekä l a i k s i k u n n a l l i s e n 

v a a l i l a i n muut t amises t a . 

P u h e e n j o h t a j a I l m o i t t i saaneensa t i e t ä ä , e t t ä * 

p ä ä m i n i s t e r i t u l e e a s i a i n t o i s e s s a k ä s i t t e l y s s ä e s i t -

tämään, e t t ä h a l l i t u s eroamisensa u h a l l a v a a t i i v a l t i o -

p ä i v ä j ä r j e s t y s t ä koskevaan ehdotukseen o t e t t a v a k s i perus-

t u s l a k i v a l i o k u n n a n Ja suurenval iokunnan s i i t ä poistaman 

13 § :n . 

Va lmis tusva l lokun ta e h d o t t i , e t t ä ryhmä hyväksyi -

s i l ak iehdo tukse t von Bornin 13 5:än tekemän v ä l i t y s e h -

dotuksen mukaisena. 

Ampuja; Oli s i t ä m i e l t ä , e t t ä ryhmän o l i s i Jy r -

k ä s t i a s e t u t t a v a 13 §:ä vas tus t amaan , se kun s a a t t a a ko i -

t u a omaksi vahingoksemme. 

Bryggar i : Nykyinen h a l l i t u s on menet tänyt kunni-

a n s a . Sen monet e s i t y k s e t k o h d i s t u v a t työväkeä v a s t a a n . 

Kanna t t i suurenva l iokunnan Ja p e r u s t u s l a k i v a l i o k u n n a n 

m i e t i n t ö ä . 

Kuus i s to : Kanna t t i v . v . ehdotuksen hyväksymis tä , 

koska s i i t ä hänen mie l e s t ään e i m e i l l e k o i t u mitään vaa-

r a a . 

Toivonen: Pah in t a a s i a s s a on s e , e t t ä n i i h i n 

r i k o s l a i n p y k ä l i i n , Jo ih in 13 { : s s ä v i i t a t a a n , voidaan 

myöhemmin tehdä l i s ä y k s i ä . Jotka muut tavat n i i d e n s i s ä l -

l ö n nyky i s t ä ankar immiksi . 

Hämäläinen: S e l o s t i Söde rh j e lmin s u u r e s s a v a l i o -

kunnassa e s i t t ä m ä ä l a u s u n t o a . Jossa hän o l i a s e t t u n u t 
k i e l t e i s e l l e k a n n a l l e von Bornin ehdotukseen nähden, 

koska se s a a t t a i s i Eduskunnan Oikeusasiamiehen outoon 

asemaan. 

Ryömä: H a l l i t u s p u l a n uhka e i saa p a k o i t t a a meitä 

hyväksymiä,r^n Johonkin l a k i i n p y k ä l i ä . Jotka ovat me i l l e 

v a h i n g o l l i s i a . Nyt onkin kysymys s i i t ä , onko 13 s e l -

l a i n e n va i e l . Ol i s i t ä m i e l t ä , e t t ä ryhmä v o i s i tämän 
pykälän hyväksyä . 

Wiik: Pykälän hyväksyminen on k a t k e r a p a l a , J o s 

s en o t t a a Eduskunnan kunnian k a n n a l t a , mutta käy tännös-

s ä se e l p a l j o a m e r k i t s e . Pykälää e i t u l t a i s i meitä vas -

t a a n käyt tämään, mutta k y l l ä k i n kommunisteja v a s t a a n . Tä. 

I 

i; 

i 'j 

män pykälän vuoks i e i p i t ä i s i h a l l i t u s p u l a a s y n n y t t ä ä . 

Pekkala : Kanna t t i v . v . e h d o t u s t a . 

Harva la : Jos v e r t a a nyt e s i l l ä o l e v i a ehdotuks ia 

nykyään v o i m a s s a o l e v i i n l a k e i h i n , Jo tka p a k o i t e t t i i n 

tu lemaan voimaan v a s t o i n meidän tahtoamme, huomaa,et tä 

ne ovat h u o m a t t a v a s t i paremmat. P i t i von Bornin eh-
I 

d o t u s t a parempana kuin h a l l i t u k s e n 13 § : ä . Eduskunnan 

Oikeusas iamiehen on t a r k o i n t u t k i t t a v a a s i a ennenkuin 

hän voi s y y t t e e n n o s t a a . K a n n a t t i v . v . e h d o t u s t a . 

Re in ika inen : Asian ydin on s i i n ä kaade taanko h a l l i t u s 

tämän a s i a n v u o k s i . K a n n a t t i v . v . e h d o t u s t a , koska h a l -

l i t u s t a e i nä in pienen a s i a n vuoksi o l i s i k a a d e t t a v a . 

Tanner: Jos t ^ ä o l i s i u u s i a s i a , n i i n s i l l o i n o l i s i 
* 

ryhmän o l t a v a s i t ä J y r k ä s t i v a s t a a n . Mutta nythän on ky-

symys vanhan k o r j a a m i s e s t a Ja kun n y k y i s i n voimassaolevat 

l a i t ovat huonommat nyt k ä s i t e l t ä v ä n ä o l e v i a , Jotka po i s -

t a v a t h a l l i n n o l l i s e n m i e l i v a l l a n , e i ryhmäl lä ole syytä 

J ä t t ä ä huonompia l a k e j a voimaan. Huomautti mi ten v a a r a l -

l i s t a on p ä ä s t ä ä J o t a k i n h ä i k ä i l e m ä t ö n t ä ryhmää h a l l i -

t u k s e e n . 

A s i a s t a puhuivat v i e l ä S y r j ä n e n , Kulovaara Ja Hakki la . 
Keskus te lun p ä ä t y t t y ä k a i k i l l a m u i l l a ä ä n i l l ä (ääniä 

» 

e i l a s k e t t u ) 12 ä ä n t ä va s t aan h y v ä k s y t t i i n v . v . ehdotus . 

3 

K i i h o i t u s l a k i . 

O t e t t i i n k ä s i t e l t ä v ä k s i ryhmän kannan määrääminen 

h a l l i t u k s e n ehdotukseen l a i k s i v a l t i o l l e Ja y h t e i s k u n -

n a l l e v a h i n g o l l i s e n k i i h o i t u k s e n e h k ä i s e m i s e s t ä . 

V a l m i s t u s v a l l o k u n t a e h d o t t i , e t t ä ryhmä e i v a s t u s t a i -
t 

s i l a i n hyväksymis tä . 

Ampuja: Kun lukee l ak iva l iokunnan Ja suurenva l iokun-

nan m i e t i n n ö t , n i i n t u l e e s i . h e n k ä s i t y k s e e n , e t t ä r e h e l -

l i n e n sanomaleht imies e i tämän l a i n voimaan t u l t u a enää 

vo i k i r j o i t t a a t o t u u d e n m u k a i s e s t i . J a Jos l a k i a a l e t a a n 

k i r j a i m e l l i s e s t i n o u d a t t a a , t u l e e se kohdistumaan myöskin 

hyvää k a u n o k i r j a l l i s u u t t a v a s t a a n . Ryhmän t ä y t y y o l l a t a -

vat toman hyväuskoinen. Jos se luu lee , e t t ä t ä t ä l a k i a t u l -

l aan käyttämään enemmän o i k e i s t o p o r v a r e i t a kuin meitä va s -

t a a n . E h d o t t i , e t t ä ryhmän t a h o l t a t e h t ä i s i i n ehdotus l a -

k iehdotuksen h y l k ä ä m i s e s t ä . 

S'-
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Brygrrari: Kannatti Ampujan ehdotusta. 
Räisänen: Lakiehdotuksen 1 on sellainen, ettei 

sitä voi hyväksyä. Tämä laki tulee niuodostuniaan meille 
hyvin .vaaralliseksi. Kanteet työväen lehtiä vastaan 11-
sääntjrvät. Jos hallitus tahtoo pitää lapualaiset kuris-
sa, niin sillä on siihen keinoja. Onhan se pitänyt kom-
munistitkin kurissa. 

Komu: Laki ei sulnkaa ole hyvä. Olemme lakivalio-

kunnassa vaatineet poistettavaksii kansallisia muistoja 

koskevan kohdan, sylinä kuitenkaan onnistumatta. Kun 

hallitukselta vaaditaan toimenpiteitä lapualaisia vas-

taan, on sille silloin annettava aseita. 

Bryggari: O H sitä mieltä , että nykyinen hallitus 
« 

ei lopeta lapualaisriehuntaa, 

Wiik: Hallituksen taholta tietysti koetetaan osoit-

taa, että tämä laki ei olisi meille vaarallinen. Jos tä-

mä nyt hyväksytään, niin se tapahtuu yleispoliittisten 

syiden vuoksi. Ehdotti, että ryhmä kannattaisi lain voi-

massaoloalkaa koskevassa kohdassa hallituksen esitystä, 

valiokunta kun oli pidentänyt tätä alkamUuräystä yhdellä 

vuodolla. 

Rantr.la: Kannatti TTiikin ehdotusta. Ryhmän johtavat 

henkilöt voisivat joskus Eduskunnassa jossakin sopivassa 
kohdassa tehdä voimakkaan hyökkäyksen IKL:ää vastaan. 

• • • 

Komu: 3n näe mitään vaaraa, vaikka laki olisi voi-
massa vaalienl^in ajan. Olen sitä mieltä, että Jos IKL 
saa Juuri väähää ennen vaaleja täysin vapaasti rienaus-
taan harjoittaa, tuottaa se meille paljon ylimääräistä 
työtä. 

Keskustelun päätyttyä hyväksyttiin ensin kaikilla 

äänillä 5 ääntä vastaan Wiikin ehdotus. Tämän jälkeen 

toimitetussa äänestyksessä kaikilla äänillä 5 iiäntä 

vastaan hyväksyttiin v.v. ehdotus. 

Puserolaki. 

Otettiin käsiteltäväksi ryhmän kannan määrääminen 

hallituksen ehdotukseen laiksi kiellosta käyttää po-

liittisia tunnusmerkkejä eräissä tilaisuuksissa. 
Valmistusvallokunta ehdotti, että ryhmä el vastus-

MP 

1 
j 

taisi lakiehdotuksen hyväksymistä. 

Ampuja: Ehdotti, että ryhmä ei tässä asiassa 
äänestäisi ollenkaan vaan Jättäisi pusorojutun porvaris-
ton ratkaistavaksi. 

Keskustelun päätyttyä hyväksyttiin v.v. ehdotus. 

Yhdistyslaki. 

Otettiin käsiteltäväksi ryhmän kannan määräämi-
nen yhdistyslakiin. 

Valmistusvallokunta ehdotti, että ryhmä ei vas-
tustaisi lain hyväksymistä, 

Komu: Ehdotti, että ryhmän taholta tehtäisiin 
ehdotus lakiehdotuksen hylkäämisestä, mutta el ehdotus-
ta sen äänestämisestä lepäämään yli vaalien, 

f 
Salonen: Kannatti Komun ehdotusta. 
Asiasta puhuivat vielä Kulovaara, Tanner»Koso-

nen ja Perho. 
Keskustelun päätyttyä kaikilla äänillä 8 ääntä 

vastaan hyväksyttiin v.v. ehdotus. 
6 §. 

Postitalokysymys. 
Valmistusvallokunta ehdotti, että ryhmä kannat-

talsi hallituksen esitystä valtion Ja Helsingin kaupun-
gin välisestä tilusvaihdosta ja postitalon rakentamista 
vaihdossa saatavalle tontille. 

Ehdotus hyväksyttiin, 

7 " 
Toimenpiteet TUL:n vaitioapuasiassa. 
Sen johdosta, että valtion urheilulautakunta oli 

ehdottanut evättäväksi Eduskunnan TUL:e myöntämän avus-

tuksen, ehdotti v.v. , että ryhmä päättäisi asian johdos-

ta lähettää ryhmän molemmat puheenjohtajat pääministerin 

ja opetusministerin puheille. 

Ehdotus hyväksyttiin yksimielisesti. 

8 §. 
Stelä-Pohjanmaan osuuskassojen neuvotteluko-

kouksen kirjelmä. 
Esiteltiin Seinäjoella 15 P:nä maaliskuuta 193^ 

pidetyn Etelä-Pohjanmaan osuuskassojen hallitusten Jä-

11 
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senten , neuvottelukokouksen kirjelmä,Jossa pyydetään 
ryhmää kannattamaan frangilainojen aglotappioiden 
korvaamista koskevan lakialotteen hyväksymistä. (Kir-
jelmä liitteenä v.v. pöytäkirjassa) ' " -

Kirjelmä sisältö päätettiin saattaa valtiovarain-
valiokunnan aos.-dem. Jäsenten tietoon. 

9 
Eräiden maatalousväestön edustajain ko-

kouksen kirjelmä. 
Esiteltiin VarsInais-Suomesta, Hämeestä Ja Sata-

kunnasta kokoontuneiden maatalousväestön edustajain 
kokouksen ryhmälle lähettämä kirjelmä.(Liitteenä v.v. 
pöytäkirjassa 22/3-3A) 

Kirjelmä ei antanut aihetta toimenpiteisiin. 

10 
Kukkia ryhmän sairaille Jäsenille. 

Päätettiin ryhmän puolesta lähettää kukkia rvh-V 
män sairaille Jäsenille Metsärannalle, Lehtokoskelle 
Ja Ahlströmille. Tehtävän suorittaminen Jätettiin ryh-
män nalfiten huoleksi. 

' 11 

LomanpyyntÖJä. 
Valmistusvaliokunnan ehdotuksen mukaisesti myön-

nettiin Hlldenllle lupa olla poissa Eduskunnan istun-
nosta 23/3-34. 

Räisänen pyysi lupaa olla poissa Eduskunnan istun-
nosta 26/3-34. Lupa myönnettiin. 

v a k u u d e k s i : 

Puheenjohtaja. 

P ö y t ä k i . r j a 

Sosialidemokraattisen Eduskuntaryhmän valmistusvalio-
kunnan kokouksesta, Joka pidettiin ryhmähuoneessa Edus-
kuntatalossa 22 p:nä maaliskuuta 1934.'Saapuvilla oli-
vat» Aaltonen, Aattela, Bryggarl, Hakkila, Helo, Komu, 
Koponen, Kuusisto, Linna, Lonlcainen, Marttila, Pekkala, 
Reinikainen, Ryömä, Tanner Ja Tolonen sekä puoluetoi-
mikunnan edustajana Wiik. Puhetta Johti Tanner Ja pöy-
täkirjan kirjoitti Aattela. 

1 5. 
N.s. kommunlstilait. 

Otettiin käsiteltävLlksi ryhmän kannan määrääminen 

hallituksen ehdotuksiin laiksi valtiopäiväjärjestyksen 

muuttamisesta, laeiksi iraalaiskuntain kunnallislain Ja 

kaupunkien kunnallislain muuttamisesta Ja lisäyksestä 

samaan lakiin sekä laiksi kunnallisen vaalilain muutta-

misesta. 
Puheenjohtaja ilmoitti saaneensa tietää, että pää-

ministeri tulee asiain toisessa käsittelyssä esittä-
mään, että hallitus eroamisensa uhalla vaatii valtio-
päiväjärjestystä koskevaan ehdotukseen otettavaksi perus-
tuslakivaliokunnan Ja suurenvaliokunnan siitä poistaman 

13 5:n. 
Aaltonen: Selosti von Bornln 13 pykälään tekemää 

välitysehdotusta, Jonka mukaan Eduskunnan Oikeusasia-

miehelle annettaisiin oikeus asettaa kansanedustaja 
% 

syytteeseen pykälän edellyttämissä tapauksissa. Puhujan 

tietojen mukaan ei hallitus eroaisi, Jos tämä ehdotus tu-

lisi hyväksytyksi. 

Hakkila: 31 pitänyt hallituksen esiintymistä sopi-

vana. Epäili von Bornln ehdotuksen hyväksymistä, koska 

se saattaisi oikeusasiamiehen Eduskuntaan nähden ou-

toon asemaan. 
Reinikainen: Ainoa ratkaisu asian tässä valheessa 

on se, että hyväksytään von Bornln ehdotus. 
Ryömä: Hallitus on Jälleen esiintynyt varsin rumal-

la tavalla. Kun tämän kertainen riidan aihe on kuitenkin 

melko lievä Ja kun kerta emme halua hallitusta tämän ky-

t /I lyi 

i'' 

li 
l: '•f • 
•I ^ 
i-" 

i 

S. 



i 

rv. -

U'-

symyksen vuoksi kaataa, on näin o l l e n peräännyttävä. 

Pekkala: Kannatti von Bornln ehdotuksen hyväksymistä. 
* T 

Komu: Puhui lakiehdotusten hylkäämisen puolesta Ja 

t e k i s i t ä koskevan ehdotuksen. 
Aat te la : Kannatti Komun ehdotusta. 

Wiik: Oli p e r i a a t t e e l l i s i s t a s y i s t ä I3 §:n hyväksy-

mistä vastaan. Jos nyt kuitenkin annetaan perään, n i in 

s i i n ä tapaukressa on von Bornin ehdottaman l i n j a n hyväk-

syminen parempi kuin ha l l i tuksen ehdotuksen hyv^'ksymlnen. 

Keskustelun päätyttyä toimitetussa äänestyksessä 

8 ä ä n e l l ä 3 vastaan p ä ä t e t t i i n ryhmäkokoukselle ehdot-

t a a , e t t ä ryhmä p ä ä t t ä i s i äänestää von Bornln ehdotuk-

sen hyväksymisen puolesta. 

2 

Kiihoitus l a k i . 

O t e t t i i n k ä r l t e l t ä v l l k s i ryhm'"n kannan määrääminen 

h a l l i t u k r e n ehdotukseen l a i k s i v a l t i o l l e Ja yhteiskun-

n a l l e vahingol l i sen ki iholtuksen ehkäisemisestä. 
t 

Komu: S e l o s t i lakiehdotuksen k ä s i t t e l y ä l a k i v a l i o -

kunnassa. Valiokunnan sos ia l idemokraatt iset Jäsenet ovat 

koettaneet saada ehdotuksen 1 § :s tä pois k a n s a l l i s i a muis p -

t o j a koskevan kohdan, s i i n ä kuitenkaan onnistumatta. Tä-

män Johdosta e i kuitenkaan mietintöön l i i t e t t y vasta lau-

s e t t a . Lakiehdotus on nyt parempi kuin ha l l i tuksen e s i -

tys o l i . 

'.Viik: Lakiehdotuksen 1 e i v ie läkään ole hyväksyt-

tävässä muodossa. P a h o i t t e l i s i t ä , e t t ä valiokunta o l i 
m 

pidentänyt l a i n voimassaoloaikaa y h d e l l ä vuodel la . 

Aaltonen: K i l h o i t u s l a k i e s i t y s on meil le pal jon vaa-

ralliitempi kuin e d e l l ä käsittelemämme lakiehdotukset. 

Jos nyt kuitenkin h a l l i t u k s e l l e tahdotaan antaa a s e i t a 

lapuala isk l iho i tuksen ehkäisemiseksi , n i in on tämäkin 

lakiehdotus s i l l o i n hyväksyttävä. 

Tanner: Lakiehdotus on melko huono, mutta h a l l i t u k -

s e l l e on annettava a s e i t a lapualaisuuden vastustami-

seksi . 

Asiasta puhuivat v i e l ä Reinikainen Ja Komu. Keskus-

te lun päätyttyä p ä ä t e t t i i n ryhmäkokoukselle ehdottaa, 

e t t ä ryhmä e i v a s t u s t a i s i lakiehdotuksen hyväksymistä. 

m 

? 
g 
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3 

Selostus ryhmälle. 

Sen Johdosta, e t t ä P r e s i d e n t t i . o l i kutsunut e r ä i t ä 

ryhmän Jäseniä puhei l leen, p ä ä t e t t i i n et tä R y ö m ä yh-

tenä k ä v i j ö i s t ä h e t i ryhmäkokouksen alussa se lostaa Pre-

s identin luona tapahtunutta keskustelua. 

4 

Puserolaki . 

O t e t t i i n k ä s i t e l t ä v ä k s i ryhmän kannan määrääminen 

h a l l i t u k s e n ehdotukseen l a i k s i k i e l l o s t a käyttää po-

l i i t t i s i a tunnusmerkkejä er^•issä t i l a i s u u k s i s s a . 

Lyhyen keskustelun Jälkeen p ä ä t e t t i i n ryhmäkokouk-

s e l l e ehdottaa, e t t ä ryhmä e i v a s t u s t a i s i lakiehdotuk-

sen hyväksymistä. 

5 5. 
Y h d i s t y s l a k i . 

f 

O t e t t i i n k ä s i t e l t ä v i k s i ryhmän kannan määrääminen 

y h d ' s t y r l a k l i n . 

Komu: Lakiehlotus ei ole s e l l a i n e n , e t t ä se ilman 

muuta v o i t a i s i i n hyväksyä. Ryhmän t a h o l t a o l i s i k i n teh-

tävä ehdotus l a i n hylkäämisestä, kuitenkaan s i t ä e i o l i -

s i ehdotettava Jätettäväksi lepäämä~än y l i vaa l ien . 

Aat te la : Kannatti Kom.un ehdotusta. 

\Viik: Lakiehdotus v o i t a i s i i n antaa t u l l a hyväksy-

t y k s i . 

Keskustelun päätyttyä to imitetussa äänestyksessä 

k a l k i l l a ä r n l l l ä kahta vartaan p ä ä t e t t i i n ryhmälle ehdot-

taa , e t t ä ryhmän tahol ta e l t e h t ä i s i hylkäämisehdotusta 

Ja e t t ä ryhmä e l s i i s v a s t u s t a i s i l a in hyväksymistä. 

6 
Postitalokysymya. 

Ryhmäkokoukselle p ä ä t e t t i i n ehdottaa, e t t ä ryh-

mä kannattais i h a l l i t u k s e n e s i t y s t ä v a l t i o n Ja Helsin-

gin kaupungin v ä l i s e s t ä t i lusva ihdosta Ja post i ta lon ra-

kentamista vaihdossa s a a t a v a l l e t o n t i l l e . 

7 

Toimenpiteet TUL ya l t ioapuas iassa . 

Sen Johdosta, e t t ä v a l t i o n urheilulautakunta o l i 

ehdottanut evättäväksi Sduskunnan TUL:lie myöntämän 

avustuksen, ehdott i P e k k a l a , että ryhmän puheen-
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Johtaja ryhtyisi asiaa Johdosta keskuateluihln pääminis 
terin Ja opetusministerin kanssa,.' 

Lyhyen keskustelun Jälkeen päätettiin ryhmäkokouksel 
le ehdottaa, että ryhmä päättäisi asian Johdosta lähet-
tää ryhmän molemmat puheenjohtajat pääministerin Ja ope-
tusministerin luo .V " 

8 • 
Lomanpyyntöjä. 

Lonkainen: Pyysi että v.v. Ja ryhmä myöntäisivät 

hänelle oikeuden olla poissa Eduskunnan istunnosta 

23/3. Päätettiin ettei v.v. kannata tätä lomanpyyntöä. 

Hilden: Pyysi että v.v. Ja ryhmä myöntäisivät hä-

nelle erää-n esitelmämatkan vuoksi oikeuden olla pois-

sa Sduskui-inan istunnosta- • 23 p:nä maaliskuuta. 

Lomapyyntöä päätettiin puoltaa. 

9 §. 
Korvauksen maksaminen Tuhdille. 

Puheenjohtajan esityksestä päätettiin tov. R. 
T u h d i l l e maksaa 200 markan suuruinen kor-
vaus korkoalotteen valmistamisesta, 

10 
Stelä-Pohjanmaan osuuskassojen neuvottelukokouk-

sen kirjelmä. - — *-* I 

Ssiteltiin Seinäjoella I5 p:nä maaliskuuta I934 

pidetyn Stelä-Pohjanmaan osuuskassojen hallitusten 

Jäsenten neuvottelukokouksen kirjelmä (liite 1), Jossa 

pyydetään ryhmää kannattamaan frangila5nojen aglotap-

ploiden korvaamista koskevan lakialotteen hyväksymis-

tä. 

Tämän yhteydessä selostettiin asian käsittelyä 
valtiovarainvaliokunnassa. 

* 

Tanner: Epäili lakialotteen hyväksymistä,koska 

kyseellisen lainan obligatlot menevät Ranskassa hyvin 

kaupaksi Ja niiden kurssit saattavat tämmöisen lain hy-

väksymisen Jälk>3en kohota. 

Ryömä: Oli myöskin sitä mieltä , että tätä asiaa 

ei olisi lopullisesti lailla sidottava. 

Kuusisto: Valtiovarainvaliokunnan SOS.-dem. valio-

kuntaryhmä on tässä asiassa esiintynyt hajallisena. 

Köyhiin lainan saajiin nähden on kyllä oltu yhtä mieltä, 

i i 

i 

=t 

mutta erimielisyyttä on syntynyt siitä olisiko valtion 

korvattava myöskin rikkaiden lainan saajien Ja kuntien 

aglotapplot. 

Linna: Pienviljelijäin neuvottelukunta on ollut 

sitä mieltä , että tämä asla olisi valtion taholta jär-

jestettävä. Valtion moraalisena velvollisuutena on vas-

tata agiotapplolsta. 011 sitä mieltä , että myöskin kun-

nille olisi korvausta myönnettävä. 

Pekkala: Kalliokosken lakialote tuli valtiovarain- • 

valiokunnassa as 1 ali is es ti hyväksytyksi. Siinä järjes-

tetään tämä asia kertakaikkiaan. Jos velallisella ei ole 

varmuutta siitä, että hänen laina-asiansa sasdoen järjes-

tymään, vaikeutta? se hänen talousasloitensa järjestämis-
tä. 

Reinikainen: Oli sitä mieltä, että ainakaan kunnille 

ei olisi korvausta annettava, 
Tanner: Tähän asti noudatettu agiotapplolden korvaus-

tapa on ollut hyvä. Lainanottajienhan qI ole tarvinut 

suorittaa korkokaan muuta kuin nykyiseii kurssin-mukaan. 

Pakkohuutokaupoissahan asia tavallisesti on mennyt niin, 

että entinen omistaja on saanut tilansa takaisin. Jos nyt 

tämä asia lailla lopullisesti järjestetään , on siitä seu-

rauksena että ranskalaiset eivät hevin luovu obllgatlois-

taan. 

Keskustelun päätyttyä päätettiin, ettei asiasta tällä 

kertaa tehdä lopullista päätöstä. 

11 5. 
Eräiden maatalousväestön edustajain kokouk-

sen kirjelmä. 

Esiteltiin Varsinais-Suomesta, Hämeestä Ja Satakun-

nasta kokoontuneiden maatalousväestön edustajain kokouk-

sen ryhmälle lähettämä kirjelmä. (Liite 2) 

Merkittiin ryhmälle saapuneeksi. 

V a k u u d e k s 1 : 
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Sosialidemokraattisen Eduskuntaryhmän kokouksesta, 

' joka pidettiin ryhmähuoneessa Eduskuntatalossa 5 p:nä 

huhtikuuta 1934. Nimenhuudossa merkittiin poissaolevik-

si: Aaltonen, Bryg^,arl, Fagerholm, Helo, Hilde^n, Joki-

nen, Koivulahtl-Lehto, Kujala, Lastu, Linna, Lumme, 

Malkamäki, Paasivuori (sairas), Pajunen, Reinikainen, 

Suokas (sairas), Turkka, Valta, Voionmaa, Väisänen Ja 

Ahlström (sairas). Puhetta Johti Pekkala ja pöytäkir-

jan kirjoitti Aattela. 

1 
Läsnäolo-oikeus. 

Ryhmän entinen jäsen A. Mujionen pyysi oikeut-

ta olla läsnä ryhmän kokouksessa. 

Pyyntöön suostuttiin. 

2 

Lomanpyyntö. 

Valmistusvallokunnan puoltolauseen perusteel-

la myönnettiin ryhmän jäsenelle Aarniokoskelle lupa 

olla poissa Eduskunnan istunnosta 10/4-3^. 

3 5. 
Frangllainojen kurssitappioiden järjestäminen, 

Lähetystö. 

Ryhmä otti vastaan n.r. f rang;! laina lähetystön, 

jossa oli osanottajia er!l puolilta maata.(Osanottaja-

luettelo liite 1) Lähetystön puolesta selostettiin fran-

gllainaii järjentämlskysymystä. Esitettiin tilastoa niis-

tä pakkotoimenpiteistä, joihin frangllainojen Johdosta 

oli lainanottajiin nähden ryhdytty. Selostettiin niitä 

vaikeuksia. Joihin näiden lainojen ottajat ovat Joutu-

neet, Lopuksi esitettiin toivomus, että ryhmä kannattai-

si Porissa pidetyn frangilainakokouksen hyväksymiä pon-

sia. ( Si Jätetty ryhmälle) 

Ryhmän puolesta vastasi lähetystölle ryhmän 

toinen puheenjohtaja Pekkala lausuen seuraavaa: Sosiali-

demokraattinen ryhmä on aina myötätuntoisesti suhtautunut 

pienviljelijöiden taloudellisen hädän lieventämlstolmen-
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piteisiin. Näin tulee se epilllemätta menöttelemään 
lähetyatön nyt koskettelemassakin a?iassa. Viittaan 
vain siihen, ettfi erliät ryhmämme Jäsenet ovat Jättä-
neet frangilalna-aslasta alotteen Eduskunnalle, mikä 
osaltaan osoittaa, että asiaan on ryhmässämme kiin-
nitetty huomiota. Epäilemättä tulee ryhmä kiinnittä-
mään huomiota myöskin lähetystön taholta esitettyi-
hin seikkoihin. 

Asian käsittely. 
Tämän Jälkeen otettiin käsiteltäväksi ryhmän 

kannan määrääminen Pekkalan frangilalnoJen kurssi-
tappioiden järjestämistä koskevaan toivomusalottee-
seen Ja Kalliokosken samaa asiaa koskevaan laklalot-
teeseen. 

Valmistuavallokunta ehdotti ryhmän päätettä-
väksi seuraavaa: että valtiovarainvaliokunnassa ole-
vat ryhmän Jäsenet kannattaisivat Pekkalan alotteen 
hyväksymistä, Ja että siinä tapauksessa,Jos valtio-
varainvaliokunta asettaisi käsittelyn pohjaksi Kai-

_ llokosken lakialotteen, ryhmän Jäsenten olisi silloin 
koetettava saada siihen sisällytetyksi 15 ha pelto-
plnta-alarajoltuksen, sekä että kun asiasta on tu-
lossa hallituksen esitys olisi koetettava saada 
asian käsittely valtiovarainvaliokunnassa siirre-
tyksi, 

•J7ellins: Kannatti KalHokcskon lakialotteen 

hyväksymistä. Vastusti pinta-alarajoituksen ottamis-

ta Kalliokosken lakialotteeseen. 3hdotti, että ryh-

män Jäsenille annettaisiin tässä asiassa "vapaat kä-

det''. 

Ryomä: Kannatti v.v. ehdotusta. Kuntien Ja 
vakavaraisten yksityisten lainanottaJäin agiotap-
pioita ei olisi valtion puolesta korvattava. 

Kuusisto: Piti outona sitä, että ryhmän ta-

holta tehtyä alotetta ei kannatettaisi vaan hy- . 

väksyttäisiin toisen ryhmän Jäsenen tekemä alote. 

Esitti lausuntonsa loppuosassa samoja näkökohtia 

kuin v.v. kokouksessakin. 

Mustasllta: Piti arveluttavana ha. rajan aset-

i 

tä esimerkkejä käsityskantansa tueksi. 

Aarnlokoskl: Oli sitä mieltä, että valtiova-

rainvaliokunnan s OS.-dem., valiokuntaryhmän olisi en-

sin koetettava saada Pekl^alan alote hyväksytyksi. Vas-

tusti pinta-alarajoituksen ottamista lakiehdotukseen. 

Kannatti Welllngin ehdotusta "vapaiden käsien** myön-

tämisestä. 
Muhonen: Pyysi ryhmältä lupaa puheenvuoron käyt-

töön, Jonka saatuaan selosti n,s. frangilainalähetystön 
käyntiä pääministerin luona. Pääministeri oli lähetys-
tölle ilmoittanut, että hallitus on tehnyt päätöksen,et-
tä frangilaina-as la järjestetään kertakaikkiaan. Millä 
tavoin tämä tapahtuu ei lähetystölle selostettu. 

Wiik: Huomautti Wellingllle, että Jos ryhmä tekee 

tästä asiasta sitovan päätöksen, on sitä kalkkien ryhmän 

Jäsenten noudatettava, 

Welling:Jos ryhmä kannattaa pinta-alarajoituksen 

sisällyttämistä lakiehdotukseen, olisi yli rajeksi ase-

tettava ainakin 20 ha, 
Puittinen: Kannatti Kalliokosken lakialotteen 

hyväksymistä. 
Marttila: Pienviljelijäin on monessa tapauksessa 

sangen vaikea järjestää lainojaan uudelle kannalle el-
lei frangilainakysymystä lopullisesti järjestetä. Vas-
tusti pinta-alarajoltuksen sisällyttämistä lakiin. 

Kääriäinen: Minä en voi luopua Pekkalan alottces-

ta, koska olen sen allekirjoittaja. Welling Ja Pekkala 

ovat tehneet virheen asettuessaan kannattamaan Kallio-

kosken alotetta. 

Salonen: 3slttl erältä esimerkkejä,Joiden mukaan 
15 ha peltopinta-alaraJoitus Johtaisi varsin huonoihin 
tuloksiin. Kannatti **vapaiden käsien* myöntämistä. 

Tanner: Tämä asia olisi Jokseenkin pian hoidetta-
va Ja asiallisestihan ryhmä Jo onkin hyväksynyt sen kan-
nan, että tämä asia valtion taholta hoidetaan. Valtion 
riski ei tule suuremmaksi sen kautta vaikka asia JärJes-
tettäisiinkin kertakaikkiaan. Riskin suureneminen ei ole 
Juuri muutenkaan odotettavissa, koska frangin arvo toden-

SfI 

I' 

Hl 

Í 



•Tr 

p; 

näkölsQstl ei enää kohoa. Tämä asla olisi nopeasti 

Järjestettävä siltäkin syystä, että sitä käytetään 

poliittisena kllholtuskelnona. Esitti vielä käsitys-

kantansa tueksi seuraavat seikat: 1) Koska frangl-

lainanottajain laina-asiat eivät järjesty, ellei 

l^ysymystä kertakaikkiaan ratkaista. 2) Koska näi-

den asioiden Ji:rJestäminen pakkohuutokauppamenetelmäl-

lä ei ole menestynyt m.m. siitä syystä, että osuus-

kassojen keskus lainarahastolla on vähän varoja Ja 

koska asioiden järjestäminen tällä tavalla on viiväs-

tynyt Jopa parikin vuotta. 3 ) Koska el ole odotetta-

vissa, että frangilainaobligatloiden kurssit Rans-

kassa nykyisestään sanottavasti kohoaisivat. 

Harvala: Yhtyi Tannerin lausuntoon Ja kannatti 
Kalliokosken alotteen hyväksymistä, 

Syrjänen: Kannatti v.v. ehdotusta. 

Asiasta puhuivat vielä Lumijärvi,Ryömä,Pekkala 

Ja Lepistö. 

Keskurtelun päätyttyä toimitetussa äänestykses-

sä 21 ryhmän Jäsentä kannatti v.v. ehdotusta Ja 18 

ryhmän Jäsentä Kalliokosken alotteen hyväksymistä. 

Tämän Jälkeen toimitettiin äänertys pinta-alarajoi-

tuksen sisällyttämisestä Kalliokosken lakiehdotukseen 

Ja 27 äänellä 16 vastaan päätettiin, ettei ryhmän 

taholta tehdä ehdotusta pinta-alarajoituksen asetta-

misesta k.o. lakiehdotukseen. 

4 §. 

Rasvalaki« 

Otettiin käsiteltäväkci ryhmän kannan määrääminen 

hallituksen n.s. ra^valakiehdotukseen, Jossa esitetään 

myönnettäväksi 20 miljoonea markkaa karjatalous tuottei-

den vientipalkkioiden järjestämiseksi Ja rahat hankitta-

vaksi tähän tarkoitukseen margariinin, tekolhran Ja kei-

nokerman verottamisella. 
Valmistusvaliokunta ehdotti, että ryhmä vastustai-

si margariinin, tekorasvojen Ja keinokerman verottamis-
ta, mutta suhtautuisi myönteisesti karjataloustuottelden 

hintojen tukemlspyrklmykseen. 
Ehdotus hyväksyttiin yksimielisesti. 

Talousneuvoston perustamista koskevan lakiehdo-

tuksen käsittelyn lykkäytyminen syksyyn. 

Ryhmäkokoukselle ilmoitettiin, että v.v. saamien tie-

tojen mukaan lykkäytynee suurenvallokunnan mietinnön 

valmistuminen talousneuvoston perustamista koskevasta 

lakiehdotuksesta syksyyn, minkä Johdosta asiaa el nyt 

oteta ryhmässä käsiteltäväksi. 

6 
Wiikin ilmoitus. 

Puoluesihteeri Wiik ilmoitti, että puoluetoimisto 
on valmistanut selostuksen Eduskunnan Ja ryhmän toi-
minnasta vuoden 1933 syysistuntokaudelta sekä n.s. 
kilhoituslaiata ja tullaan selostukset Jakamaan työ-
väen sanomalohdille, piiritoimistoille Ja ryhmän Jäsenil-
le. 

7 
Kansakoulutolmen järjestysmuodon perusteid^ 

muuttaminen. 
Syrjänen selosti tekemänsä lakialotteen, Joka kos-

ki kansakoulutolmen järjestysmuodon perusteista anne-
tun lain 9 §:n muuttamista, käsittelyä sivistysvalio-
kunnassa, Valiokunta oli ehdottanut alotteen hylättä-
väksl Ja oli tällä kannalla ollut osa valiokunnan sos.-
dem. Jäseniäkin. Toivoi, että ryhmä kannattaisi hänen 
lakiaiotteensa hyväksymistä. 

Hiltunen: Ryhmän olisi kannatettava Syrjäsen alotteen 
hyväksymistä. 

Kulovaara: Kannatti alotteen hyväksymistä. Ihmetteli 

että eräs ryhmän Jäsen, Joka oli aikaisemmin ollut alot-

teessa kysymyksessä olevassa asiassa samalla kannalla 

kun alotteen tekijä Syrjänen nyt on, oli sivistysvaliokun-

nassa vastustanut alotteen hyväksymistä. 

Huotari: Kannatti alotteen hyväksymistä. 

Syrjänen: Kouluhallituksella on noin 200 opettajan ni-

men käsittävä mustallsta. Jonka perusteella toimitetaan 
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Johtokuntien suorittamien opettajavaallen tarkistaminen. 

Tälle listalle saattavat varsinkin eräät drlttäln oikeis-

tolais ikai tunnetut kansakoulujen tarkastajat asettaa^ 

melkein poikkeuksetta Jokaisen sosialidemokraattisen opet-

tajan. 

Keskustelun p̂ ilityttyä paritettiin kannattaa Syrjäsen 

lakialotteen hyväksymistä. 

8 
Toinen nimenhuuto. 

3en Johdosta, että suuri osa ryhmän Jäseniä oli 

poistunut kesken kokouksesta, toimitettiin kokouksen lo-

pussa nimenhuuto. Poiasaoleviksi merkittiin:Aaltonen, 

Ampuja,Andersson,Bryggari,2skola,Pagerholm,Hakkila, Har-

va la, He lo ,H i Iden, HämäliL inen, J ok inen, Ke 11 unen, Ko i vu lah 11 -

Lehto,Koponen,Ku Jala,Kä::riäinen, Lastu, Lepistö, Lindman, 

Linna,Lonka inen, Lumme,lialkanäki ,Meriläinen,Paasivuori , 

Pajunen,Perho,Puittinen,Pärssinen,Reinikainen,Ryömä,Räi-

sänen,Salonen,Suokas,Sventorzetski »Tanner,Tolonen,Turkka, 

Valta,Voionmaa, Väisänen Ja Ahlström. 

V a k u u d e k s 1 : 
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Sosialidemokraattinen Eduskuntaryhmän valmistusvalio-

kunnan kokouksesta, Joka pidettiin ryhmähuoneessa Edus-

kuntatalossa 5 p:nä huhtikuuta 1934. Saapuvilla olivat: 

Aattela, Hakkila, Helo, Komu, Koponen, Kuusisto, Lehto-

koski, Lonkainen, Pekkala, Ryömä Ja Tolonen sekä puolue-

toimikunnan edustajana Wiik. Puhetta Johti Pekkala Ja 

pöytäkirjan kirjoitti Aattela. 

1 §. 
Lomanpyyntö. 

Aarniokoski pyysi v.v. Ja ryhmän suostumusta pois-

saoloonsa JSduskunnan istunnosta oikeusasian vuoksi 10/4-34, 

Loraapyyntöä päätettiin puoltaa. 

2 
Frangilalnojen kurssitappioiden JärJ^stämU^m 

Otettiin käsiteltäväksi ryhmän kannan määrääminen 

Pekkalan frangilainojen kurssitappioiden järjestämistä 

koskevaan toivumusalotteeseen Ja Kalliokosken samaa asiaa 

koskevaan lakialotteeseen. 

Ryömä: Kannatti Pekkalan alottaen hyv^.ksymistä Ja 

vastusti Kalliokosken alotetta. Jos asia järjestetään 

kertakalkkiafin, kuten Kalliokosken lakialotteessa ehdo-

tetaan, on siltä todennäköisenä seurauksena näiden laino-

jen obligatioiden kurssien kohoaminen Ranskassa. 

Kuusisto: Yhtyi Ryömän lausuntoon. Näiden lainojen 

obligatioita on myyty Ranskassa noin 58 ^ niiden arvosta, 

mutta niiden arvo nousee heti kun valtio sitoutuu ne lu-

nastamaan. Oli sitä mieltä, että Kalliokosken alotteen hy-

väksyminen merkitsee ranskalaisten obligatio-omistajain 

etujen puoltamista. 

Pekkala: Tämä kysymys herättää kaikissa pienviljeli-

Jäpiireissä kiinnostusta Ja sitä pidetään ensiluokkaisen 

tärkeänä. Kun maataloustuotteiden hinnat ovat huomattavas-

ti laskeneet, eivät pienviljelijät kykene maksamaan frangi-

lainojaan kaksinkertaisina. Oli sitä mieltä, että Kallio-

kosken alotteen hyväksyminen ei merkitsisi frangilainaob-

ligatioiden hinnan nousua, koska lainan antajat varmaankin 
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ovat tietoi-la siltä, että valtio on takuussa 

keskuslalnarahaston eItoumuks ista. 

Helo: Ryhmän olisi kiinteästi asetuttava sille kannal-

le , että pienviljelijät pääsevät frangllalnojen kultaeh-

dosta vapaaksi, mutta vastustettava niiden vapauttamista 

kultaehtosltoumuksesta,joihin nähden valtiolla el voi olla 

sosiaalisia velvoituksia. Olenkin valtiovarainvaliokunnas-

sa ehdottanut, että Kalliokosken alotetta muutettaisiin si-

ten, että laki koskisi vain niitä lainan saajla,joiden pel-

toplnta-ala el ole 15 ha suurempi. Ehdotustani ehkä voitai-

siin täydentää siten, että siihen lisättäisiin metsäpinta-

alaa koskeva määritelmä. Ilmoitti saaneensa tietää, että 

hallitus tulee lähiaikoina antamaan asin johdosta esltyk-

"̂.en, johon on myöskin sisällytetty pinta-alaa koskeva ra-

joitus. Tä.n"n vuoksi olisi ryhmän siirrettävä asian ratkai-

su toistaiseksi. Jos nyt kuitenkin tahdotaan asiasta lopul-

lisesti päättää, niin silloin on asetuttava Pekkalan alot-

teen hyväksymisen kannalle. 

Asiasta puhuivat vielä Lonkalnen, Ryömä, Komu, Lehto-

koski, Hakkila ja Kuusisto yhtyen Helon lausuntoon. 

Keskustelun päätyttyä päätettiin ryhmäkokoukselle eh-

dottaa seuraavaa: että vaitiovarainvallokunnassa olevat 

ryhmän jäsenet kannattaisivat Pekkalan aiotteen hyväk-

symistä, ja että ?!iinä tapauksessa, jos valtiovarainvalio-

kunta asettaisi käsittelyn poh.]aksi Kalliokosken laklalot-

teen, ryhmän jäsenten olisi silloin koetettava saada siihen 

sisällyte^ksi 15 ha peltopinta-alarajoituksen. Lisäksi pää-

tettiin ehdottaa, että kun asiasta on tulossa hallituksen 

esitys, olisi koetettava saada valtiovarainvaliokunnassa 

asian käsittely siirretyksi. 

Rasvalakl. 

Otettiin käsiteltäväksi ryhmän kannan määrääminen 

n.s. rasvalakiehdotukseen. Esityksessä pyydetään 20 mil-

joonaa markkaa voinTientipalkkiolden järjostämisekt: 1 ja 

rahat hankittals 1 in marr;ariinin, tokoihran ja keinokerman 

verottamisella. 

Ryömä:Voin vientiä olisi kyllä tuettava. Rahat tä-
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hän tarkoitukseen olisi kuitenkin hankittava muulla ta-

valla kuin mar.^ariinltuotteita verottamalla. 

Hakkila: Yhtyi Ryömän lausuntoon. 

Pekkala: Yhtyi niinikään Ryömän lausuntoon. Olisi 

kulten!iin keksittävä toinen linja kuin vlentipalkkiot, 

esim. tuotantoon perustuva valtion tukemistoiminta, 

koska tarkoitukseen käytettävät varat saataisiin sil-

loin oikeudenmukaisemmin jaetuiksi. 

Lehtokoski: Yhtyi edellisiin lausuntoihin. 

Keskustelun päätyttyä päätettiin ryhmäkokouksel-

le ehdottaa, että ryhmä vastustaisi margariinin, teko-

rasvojen Ja keinokerman verottamista mutta suhtautuisi 

myötätuntoisesti karjataloustuotteiden hintojen tukemls-

pyrklmykseen. 

4 

Talousneuvoston perustamista koskevan lakiehdotuksen 

käsl-^t£-lyn lykkäytyminen syksyyn. 

Ryhmäkokoukselle päätettiin ilmoittaa, että v.v. 

saamien tietojen mukaan lykkäytynee suurenvallokunnan 

mietinnön valmistuminen talousneuvoston perustamista kos-

kevasta lakiehdotuksesta syksyyn, joten asiaa ei nyt ote-

ta ryhmässä käsiteltäväksi. 

5 §. 

Ryhmäkur i lak 1 va1i okunnas s a . 

Komu selosti v.v. niitä erimielisyyksiä, -joita laki-

valiokunnassr oli eräiden asioiden käsittelyn yhteydessä il-

mennyt sos.-dcm. valiokunteryhmän keskuudessa. 

.\sian johdosta päätettiin vedota ryhmän sääntöihin, 

Joiden mukaan tällaiset tapaukset ovat, ellei valiokuntaryh-

mä voi päästä yksImielisyytGen, tuotava ryhmän käslteltä-

väks1. 
V a k u u d e k s i : 

T a r k i s t e t t u : 

Puheenjohtaja. 
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P ö y t ä k i r j a 

Sosialidemokraattisen Eduskuntaryhmän kokouksesta, 

Joka pilettiin ryhmähuoneespa Sduskuntatalossa 12 p;nä 

huhtikuuta 1934. HlmenhuudosEa merkittiin poissaolevik-

gl: Aaltonen, Anders«on, Eskola,Lindman, Lumijärvi, Pää-

sivu ori (sairas),Pekkala, Räisänen, 3iniselo, Suokas 

(sairas), Turkka Ja Ahlström (sairas). Puhetta Johti « • 
Tannsr Ja pöytäkirjan kirjoitti Aattela. 

1 
Läsnäolo-oikeus, 

Ahti Lehto pyysi oikeutta olla läsnä ryhmän kokouk-

sessa, suositteli Koivulahti-Lehto. 

Pyyntöön suostuttiin. 

2 

Suomen Ja Yhdysvaltain välinen sopimus^ 

Valmistusvaliokunnan ehdotuksen rnukaisesti päätet-

tiin, e-̂ tä ryhmä äänestää Suomen Ja Amerikan Yhdysval-

tain välisen ystävyys-,kauppa- Ja konsulisopimusehdo-

t'j':ren hyväksymisen puolesta. 

5 5. 
O-tunnin työaikalain muuttaminen. 

Otettiin käsiteltäväksi ryhmän kannan määrääminen 

suurenvaliokunnan Ja työväenasiainvaliokunnan ed. 

Fagerholmin y.m. lakialotteen. Joka koski 8-tunain ' 

työajasta annetun lain 2,3ill Ja 12 §:n muuttamista, 

Johdosta antamiin mietintöihin. 

Sen Johdosta, että edellämainitut vallolcunnat 

olivat ehdottiLneet lakialotteen hylättäväksi, esitti 

V.V., että ryhmän t&holtc asian kolmannessa käsittelyn-

sä ecltettälrlin Eduskunnan hyväksyttäväksi ponsilau-

selma.( Katso v.v. pöytäkirjaa 12/4-34) 

Ampuja: Pons1lauselmassa pitäisi mainita siitä, 

että valtioneuvoston oikeutta myöntää poikkeuksia 8-tun-

nin työaikalain noudattamisesta , olisi rajoitettava. 

Ehdotusta kannattivat useat puhujat. 

Keskustelun päätyttyä hyväksyttiin yksImlelisestl 
V 

v.v. ehdotus Ampujan ehdottamalla lisäyksellä. Joten pon-
si lauselma sai seuraavan sisälfi-ön: 
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"että hallitus tutkituttaisi mahdollisuudet työ-

ajan supistamiseksi Ja työaikalakia vastaan tehtyls-

ta rikkomuksista säädettyjen rangaiatugm£i?(rlGn koven-

tamiseksi Ja antaisi asiasta Sduskunnalle tarpeelliseksi 

havaitsemanra esityksen sekä 

että hallitus ottaisi harkittavaksi löytyisikö 

nyt Jo mahdollisuuksia 8-tuntista työaikaa koskevan 

lain toteuttamiseen mahdolllsim.raan suuressa laajuudes-

sa niin hyvin valtion omissa laitoksissa kuin myös 

yksityisten töissä, supistamalla 8-tuntisesta työaika-

laista myönnettyjä poikkeuksia.'" 

4 5. 

N.s. kommunistilait^ 

3en Johdosta,_ että n.a. kommunistilait olivat 

palautuneet suureenvallokuntac.n Ja asian toinen kä-

sittely Eduskunnassa Jatkuu, otettiin käsiteltäväk-

si ryhmän kannan määrääminen Eduskunnan päätökseen Ja 

suurenvaliokunnan mietintöön valtiopäiväjärjestyksen 

13 §:stä, sekä lakiehdotuksiin yleensä. 

Valmlstusvaliokunta ehdotti , että ryhmä valtio-

päivä JiirJestyksen 13 sanamuodoksi hyväksyisi suu-

renvaliokunnan ehdotukeen, Ja että ryhmä ei vastus-

taisi lakien hyväksymistä kiireellisenä , eikä myös-

kään äänestäisi niiden hyväksymistä vastaan. Lisäksi 

v.v. ehdotti, että ryhmän puolesta Eduskunnassa puhui-

si ;viik. 

Ilarvala; Olemme nyt siinä asemassa, että em.me 

voi päättää tulevatko lait voimaan tai ei, sillä ne-

hän Jo ovat voimassa. Nyt onkin kysymys voimassaole-

vien n.s. kommunistilakien parantamisesta. 

Hakkila; !Iyt käsiteltävänä olevat lait poista-

vat sen hallinnollisen m.ielivallan, mikä v. 1930 pää-

si vastoin meidän tahtoamme voimaan. Kannatti v.v. eh-

dotuksen hyväksymistä. 

Ampuja: Olisi harkittava mikä merkitys nyt voi-

massaolevilla laeilla todella on. Nehän ovat vain mää-

räaikaisia, koskien kolmea vuotta. Ne eivät siis enää 

ole voimassakaan. Oli sitä mieltä , että käsiteltävänä 

olevat lakiehdotukset olisi hylättävä. 

Toivonen: Voimassaolevat kommunistilait ovat mie-

livaltairet Ja Jatkuvaisuuden lain perusteella ne 

Ovat vieläkin voimassa pitkän aikaa. Ampujan kanta 

on teoreettisesti kenties aivan oikea, mutta kunnalli-

set keskuslautakunnat eivät tulkitse näitä lakeja sil-

lä tavalla. 

Hämäläinen: Oli v.v, ehdotuksen hyväksymisen kan-
nalla. 

i^ömä: Valtiopäiväjärjestyksen I3 § ei tule käy-

tännössä muodos^tumaan niin vaaralliseksi kuin mitä mo-

net saattavat luulla, mutta periaatteellisesti tämä 

pykälä on tärkeä. Oli sitä mieltä että volm.assaolevil-

la kommunistllaöiila on vielä käytännöllistäkin merki-

tyritä. 

Tanner: Perusteli käsiteltävänä -olevien lakien 

hyväksymistä seuraavilla seikoilla: 1) Nykyinen olotila 

on mahdoton Ja siitä olisi Jollakin tavalla päästävä 

eroon Ja tätä ei saavuteta, ellei voimassaolevia lake-

ja hylätä, 2) Käsiteltävänä olevat lakiehdotukset ei-

vät asiallisesti ottaen ole kovin vaaralliset, 3) Tär-

kein syy on se,mikä seuraus tulee lakien hylkäämisestä? 

Lakien hylkäämisestä saadaan Jälleen syy porvarillisen 

rintaman kokoamiseen komiLunismln kukistamisen merkeissä 

Ja tämä rintama käännetään meitä vastaan. Tästä saatai-

siin ponnahduslauta uuden puoluettamme vastaan tähdätyn 

kiihoituksen aikaansaamiseksi. 

Lehtokoski: Perusteli kielteistä kantaansa lakiehdo-

tuksien hyväksymiseen. Oli sitä mieltä, että ne eivät 

ole voimassaolevia kommunistilakeja paremmat, 

Turkla: Oli sitä mieltä, että lakiehdotuksien hyväk-

syminen merkitsee lisärangaistusta m.m. niille henkilöil-

le, Jotka ovat Joutuneet kärsimään vuoden 1918 tapauksien 

Johdosta, Valtiopäiväjärjestyksen 13 §;än nähden oli sil-

lä kannalla, että edustajaa ei saisi asettaa syytteessen, 

ellei vähintään 2/3 annetuista äänistä ole sitä kannat-

tanut, 

Brysgari: Vastusti lakiehdotuksien hyväksymistä.Ryh-

män olisi äänestettävä myöskin niiden kiireellisyyttä 

vaataan. 
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Llnna: Yhtyl Bryggarin lausuntoon, 

Wiik: NUiden lakien rr.erkltystä ei voida etukä-

teen arvostella. Oli sitP mieltä että nykylaet kominu-

nistilait edelleenkin vaikuttavat. Piti varsin ikävä-

nä seikkana sitä, että valtiopetoskäsitettä on laajen-

nettu. Yhtyi Tannerin lausuntoon siinä, että Jos käsi-

teltävänä olevat lait hylätäb'n, niin silloin kommunis-

tikysymys Jää edelleenkin pohdittavaksi. 

Keskustelun päätyttyä päätettiin ensin yksimieli-

sesti lakien sisältöön nähden hyväksyä v.v. ehdotuksen 

mukaisesti suurenvaliokunnan mietintö. Tämän Jälkeen toi-
t 

mitetussa avoimessa äänestyksessä 55 hänellä 6 vastaan 

hyväksyttiin v.v. ehdotus. ( Äänestyslista liite 1) 
« 

Samalla päätettiin , että päätös on kaikkia, ryhmän 

Jäseniä sitova. 
Päätöstä vastaan ilmoitti Ampuja vastalauseen. 

5 5. 
Kansakoulut o ir̂ .en järjestysmuodon perusteiden 

muuttaminen,^ 

Sen Johdosta, että Syrjäsen y.m. lakialote kansa-

koulutoimen järjestysmuodon perusteista annetun lain 

9 §:n muuttamisesta oli Joutunut uuteen vaiheeseen suu-

renvaliokunnan antaessa siitä myönteisen mietinnön, eh-

dotuksen sisältöä tosin muuttaen Ja kun eräät ryhmän Jä-

senet olivat pyytäneet asiaa uudelleen käsiteltäväksi, 

otettiin asla esille. 
Valmi^tusvallokunta ehdotti, että ryhmä ei hyväksyi-

si alotetta suurenvaliokunnan ehdottamassa iruodossajvaan 

kannattaic,i alotteen hyvliksymistä sivistysvaliokunnan 

mietintöön liitetyn vastalauseen mukaisena. 

Syrjänen: Selosti alotteensa perusteita Ja eräitä 

siihen liittyviä yksityieikohtia. Alotteessa pyritään 

oikeastaan oloihin. Jotka ovat Jo olleet 6o vuoden 

ajan voimassa. Vasta nyt kun työväestökin on saanut 

kunnallista valtaa,on porvarillisella taholla herännyt 

pyrkimys uusien olojen kehittämiceen. Kannatti suuren-

valiokunnan mietinnön hyväksymistä,koska vain siten aló-

te tulee hyväksytyksi. 
Pärssinen: Kun valtio maksaa noin 80 % kansakou-

lunopettajain palkoista pitäisi sillä olla myöskin 

määräysvalta opettajain .nimittämisessä. Sanoi luotta-

vansa opettajain vaalin toimittamisessa enemmän koulu-

hallituksen kykyyn kuin kansakoulujen Johtokuntien tai-

toon. 

Harvala: Kannatan sitä suuntaa, Joka pyrkii vähen-

tämään kansakoulujen tarkastaJäin rettelöimishalua. 

Puolueen kunnalllstoimisto on hyväksynyt Syrjäsen 

alotteessa olevan linjan. Kannatti alotteen hyväksymistä. 

Hiltunen: Esitti esimerkkejä siitä miten kouluhal-

litus on toiminut vastoin paikallisten näkökohtien 

mukaisesti toimitetuissa opettajien vaslikysymyk-

slssä. Kannatti Syrjäsen ehdotusta. 

Asiasta puhuivat vielä Laatu, Malkamäki ,Kanerva, 

Kulovaara Ja Kivisaloi Jotka pääasiassa yhtyivät kan-

nattamaan SryJäsen alotteen hyväksymistä. 

Keskustelun Jälkeen toimitetussa äänestyksessä kai-

killa äänillä (ääniä ei laskettu) 5 ääntä vastaan 

päätettiin kannattaa Sryjäsen alotteen hyväksymistä 

suurenvaliokunnan esittämässä muodossa. 

6 

Talousneuvoston perustamista koskevan lakiehdo-

tuksen käsittelyn lykkääminen syksyyn. 

? 

Sen Johdosta, että suurivallokunta olikin saanut 

valmiiksi mietintönsä talousneuvoston perustamista 

koskevasta lakiehdotuksesta Ja asia näinollen tulee 

Eduskunnassa esille, ehdotti valmlstusvaliokunta, 

että ryhmän olisi koetettava saada asian käsittely ly-

kätyksi syksyyn. Joko siten, että Eduskunnassa tehdään 

esitys asian palauttamisesta lausunnon saantia varten 

perustuslakivaliokuntaan, tai siten että ehdotetaan 

asia pantavaksi pöydälle Johonkin lähemmin määrättyyn 

ensi syksynä pidettävään Eduskunnan istuntoon. Ja että 

ryhmän puheenjohtaja neuvottelisi tästä eri ryhmien pu-

heenjohtaj ien kanssa. 

Valmistusvaliokunnan ehdotus hyväksyttiin. 
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7 
Shdotur lallcal valt loneuvo^ton olkeudegita 

luovuttaa yleisradiotoimintaa varten valtloll^ ^ 

hankittu oréala uus ofiakeyhtlölle, 

Valml^tusvaliokunnan ehdotuksen mukaisesti pää-

tettiin, että ryhmä kannattaa valtiovarainvalio-

kunnan, hallituksen ehdotuksesta laiksi valtio-

neuvoston oikeudesta luovuttaa yleisradiotoimin-

taa varten valtiolle hankittu omaisuus osakeyhtiöl-

le, antaman mietinnön hyväksymistä. 

8 
Lumpeen ilT.oltur . 

Lurme ilrr.oittl, että hän pyytää, ellei ryhmä si-

tä varturta, pöydälle ensi viikon tiistaina pidet-

tävään 3du=l'unrian istuntoon ehdotukset laeiksi oi-

keudenkäymiskaaren 17 luvun, 21 luvun 3 §:n Ja 24 

luvun 3 §:n, maakaaren 1 luvun sekä rikoslain 17 lu-

vun muuttamisesta. 

V a k u u d e k s 1 : 

r 
T a r V I 3 t e t t u : 

(XUAX. 
Puheenjohtaja. 

P ö y_t__ä_k 

Sosialidemokraattisen Eduskuntaryhmän valmistus-

valiokunnan kokouk sesta, Joka pidettiin ryhm?5huo-

neessa Eduskuntatalossa 12 p:nä huhtikuuta 1934. 

Saapuvilla olivat: Aattela, Bryggari, Hakkila, He-

lo, Komu, Koponen, Kuusisto, Lehtokoski, Linna,Lon-

kalnen, Marttila, Ryömä, Tanner, Tolonen Ja Voion-

maa sekä puoluetoimikunnan edustajana Wiik. Puhet-

ta Johti Tanner Ja pöytäkirjan kirjoitti Aattela. 

1 §. 

Suomen Ja Yhdysvaltain väUnen s o p s ^ 

Ryhmäkokoukselle päätettiin ehdottaa,että ryh-

mä äänGStälFl Suomen Ja Amerikan Yhdysvaltain väli-

sen y?t''vyy-- » kauppa- Ja konsullsoplmusehdotuksen 

hyväksymisen puolesta. 

2 
8-tunnin työaikalain muuttaminen. 

Otettiin käsiteltäväksi ryhmän kannan määrää-

minen suurenvaliokunnan Ja työväenasiainvallokunnan 

ed. Fagerholmin y.m. lakialotteen, Joka koski 8-tun-

nln työajasta annetun lain 2,3,11 Ja 12 §:n muutta-

mista, Johdosta antamiin mientintoihin. 

Sen Johdosta , että e.m. valiokunnat olivat 

ehdottaneet lakialotteen hylättäv.'-'kr; 1, oli tov. 

^a^erholm lähettänyt v.v. ehdotuksen ponsllauselmak-

sl, Joka olisi esitettävä, asian kolmannessa käsitte-

lyssä Eduskunnan hyväksyttävrksi. Fagerholmin ehdotus 

oli seuraava: ''että Sduskunta lausuisi toivomuksen, 

että Hallitus tutkituttaisi mahdollisuudet yli-

työn supistamiseksi Ja työaikalakia vastaan teh-

dyistä rikkomuksista säädettyjen rangaistusmää-

rien koventamiseksi. Ja antaisi asiasta Eduskun-

nalle tarpeelliseksi havaitsemansa esityksen,sekä 

että Hallitus ottaisi harkittavaksi, eikö olisi 

mahdollista nyt Jo toteuttaa valtion omissa lai-

toksissa kahdeksantuntinen työaika koko laajuude c _ 

saan. 
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Fagerholmin ehdotus h y v ä k s y t t i i n yks I ra l e l i aea t1 Ja 

ryhmäkokoukselle p l i f i t e t t l l n e h d o t t a a , ett^i ryhmä Edus-

kunnassa ri« 'nestälsi tfirriin ehdotuksen hyväksymisen puo-
N, 

l e a t a . Lisl lksl p i e t e t t i i n , e t t ä t ov . Fagerholm, puhuu 

Eduskunnassa a s i a n johdos ta . 
# 

3 

Tek i j äno ikeudes ta h e n k i s i i n t u o t t e i -

s i i n annetun l a i n muuttaminen. 

O t e t t i i n k ä s i t e l t ä v ä k s i ryhmän kannan määräämi-

nen ehdotukseen t e k i j ä n o i k e u d e s t a henl^isi in t u o t -

t e i s i i n annetun l a i n 9 Ja 1? 5:n muut t amises t a . , 

Tanner: Ryhmän t a h o l t a o l i s i t eh t ävä ehdotus 

lakiehdotuksen hylkäämises tä Ja myöskin sen Jä t t ämi -

s e s t ä lepäämään y l i v a a l i e n . H a l l i t u k s e l t a o l i s i pyy-

de t tävä e s i t y s t ä t e k i j ä n o i k e u d e s t a annetun l a i n muutta-

miseks i . Nykyään voimassaoleva l a k i t u o t t a a j ä r j e s t ö i l -

l e , r a v i n t o l a l l l k k e e n h a r j o i t t a j i l l e ym. s u u r i a va ike-

uks i a Ja p a k o i t t a a ne maksamaan kohtuuttoman suu r i a kor-

vauks ia , kuten Osl. Elantoa vas t aan n o s t e t t u o i k e u s j u t -

t u o s o i t t a a . 

Komu: Lakiva l iokunta on y k s i m i e l i s e s t i hyvä'csynyt 

l a k l a l o t t e e n . Lain muutoksen t a r k o i t u k s e n a on a s e t t a a 

k i r j a i l i j a t sahaan asemaan kuin missä s ä v e l t ä j ä t Jo 

ova t . 

!l 
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Koponen: Koko t e k i j ä n o i k e u s l a k i on k o r j a t t a v a , 

e ikä t ä t ä e s l t y r t ä o le hyväk'='yttävä. 

Helo: Ryhmän t a h o l t a e l o l i s i t eh tävä lepäämään-

Jä t t äml sehdo tus t a , mutta hylkäämisehdotus k y l l ä v o i t a i -

s i i n tehdä Ja s i t ä v o i t a i s i i n p e r u s t e l l a s i l l ä , e t t ä 

l a k i o l i s i kokonaisuudessaan saa tava k o r j a t u k s i . 

Keskustelun p ä ä t y t t y ä p ä ä t e t t i i n ryhmäkokoukselle 

ehdo t t aa , e t t ä ryhmän t a h o l t a t e h t ä i s i i n e s i t y s l ak i eh -

dotuksen hylkäämises tä mutta e i t e h t ä i s i ehdo tus ta l a i n 

J ä t t ä m i s e s t ä lepäämään y l i v a a l i e n , J a e t t ä hylkäämis-

e s i t y s t ä p e r u s t e l t a i s i i n s i l l ä , e t t ä t e k i j ä n o i k e u s l a -

k i on kokonaisuudessaan saa tava k o r j a t u k s i . Ryhmän kan-

nan Eduskunnassa e s i t t ä ä puheen joh t a j a Tanner. 

m m 

4 5. 

N . s . kommunis t i l a i t . 

Sen Johdosta , e t t ä n . s . kommunis t i la i t o l i v a t 

pa lau tunee t suureenval iokuntaan Ja a s i a n to inen kä-

s i t t e l y Eduskunnassa Ja tkuu , . o t e t t i i n k ä s i t e l t ä v ä k s i 
I 

ryhmän kannan määrääminen Eduskunnan päätökseen Ja 

suurenvaliokiinnan mie t in töön v a l t i o p ä i v ä j ä r j e s t y k -

sen 13 S i s t ä , sekä l a k i e h d o t u k s i i n y l e e n s ä . 

Hakkila: S e l o s t i a s i an k ä s i t t e l y ä suu re s sava l io -

kunnassa . P i t i suurenvaliokunnan mie t i n töä parempana 

kuin Eduskunnan von Bornin ehdotuksen mukaan t e k e -

mää p ä ä t ö s t ä . 

V711k: Kannat t i suurenvaliokunnan mietinnön hyväk-

symis tä . 

Helo: Kun on v a l i t t a v a von Bornin ehdotuksen Ja 

suurenvaliokunnan miet innön v ä l i l l ä , on t ä l l ö i n hy-

väksy t t ävä suurenval iokunnan m i e t i n t ö , koska se on kan-

s a n v a l t a i s e m p i , sen p e r u s t e e l l a h a n e d u s t a j a n s y y t t e e -

seen panemiseen sen tään vaad i t aan enemmistö Eduskun-

nassa a n n e t u i s t a ä ä n i s t ä , mutta von Bornin ehdotuksen 

mukaan s a i s i yks i h e n k i l ö . Eduskunnan o ikeusas lamies , 

a s e t t a a e d u s t a j a n syy t t e e seen . Ehdo t t i e t t ä ryhmä 

l ak i ehdo tuks i en kolmannessa k ä s i t t e l y s s ä ä ä n e s t ä i s i 

n i i d e n hylkäämisen p u o l e s t a . 

Ryömä: Kanna t t i suurenval iokunnan mietinnön hy-

väksymis tä . 

Tanner: Kannat t i suurenvaliokunnan mietinnön hy-

väksymistä . 

Kuusis to : Suurenvaliokunnan mie t in töön on t u l l u t 

s e l l a i n e n k i n parannus , e t t ä 13 § :ssä e i enää puhuta r i -

k o s l a i n 11 Ja 12 § . , vaan on s i i n ä nyt m ä ä r i t e l t y min-

k ä l u o n t o i s e s t a a s i a s t a e d u s t a j a voidaan y k s i n k e r t a i s e l -

l a enemmistöl lä a s e t t a a syy t t e e seen . 

Lehtokoski: En pidä suurenvaliokunnan mie t in töä 

nykyisessäkään muodossaan voimassaolev i in kommunlsti-

l a k e l h i n v e r r a t e n parannuksena. P i t i e r i t t ä i n v a a r a l l i -

sena s i t ä , e t t ä syy t t eeseen aset taminen r i i t t ä ä v a a l i k e l -

poisuuden menetykseen. 
Linna: Kannat t i Helon ehdotus ta l ak iehdotuks ien 
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hylkLiämlsestä. Lakien voimaan tultua voidaan meikä-

liiiset kunnallismiehet aeiettaa syytteeseen Ja siten 

riistlili heiltä kunnalliset luottamustoimet. 

Hakkila: Huomautti edellisen Johdosta, että j3yyt-

teeseen asettaminen ei voi tapahtua Joidenkin kiihkou-

tuneiden joukkojen toimesta, sillä syyteoikeus on kan-

neviskaalilla Ja syytteeseen asettaminen tapahtuu hovi-

oikeudessa. 

Helo: Yhtyi Hakkilan lausuntoon. Kanneviskaali 

ei voi hovioikeudessa asettaa syytteeseen jotakin hen-

kilöä yhtä heikoin perustein kuin mitä usein tehdään 

alioikeuksissa. Oli sitä mieltä, että se hallinnolli-

nen mielivelta, mikä nykyisin vallitsee,supirtuu ehkä 

2 % nykyisestään. Sanoi vastustavansa nSiden lakien hy-

väksymistä sen vuokri, että valtiopäiväjärjestykseen 

on sisällytetty e.m. 13 5. 

Keskustelun päätyttyä päätettiin ensin yksimieli-

sesti ryhmäkokoukselle ehdottaa, että se valtiopäivä-

järjestyksen 13 n sanamuodoksi hyväksyisi suurenvalio-

kunnan mietinnön. Tämän Jälkeen 9 äänellä 5 vastaan pää-

tettiin ryhmr.lle ehdottaa, että se ei vastustaisi lakien 

hyväksymistä kiireellisenä, eikä myöskään äänestäisi la-

kien hyväksymistä vastaan. 

Lisäksi ehdotetaan, että ryhmän puolesta esiintyi-

si Eduskunnassa tov. Wiik. 

5 
Kansakoulutoimen järjestysmuodon perusteiden 

muuttaminen. 

Sen Johdosta, että Syrjäsen y.m. lakialote kansa-

koulutoimen järjestysmuodon perusteista annetun lain 

9 {:n muuttamisesta oli Joutunut uuteen vaihoeseen 

suurenvaliokunnan antaessa siltä myönteisen mietinnön, 

ehdotuksen sisältöä tosin muuttaen. Ja kun alotteeseen 

nähden vastustavalla kannalla ollut sivistysvaliokun-

nan Jäsen Pärssinen halusi valmistusvaliokunnalle se-

lostaa kantaansa, otettiin asia uudelleen kysiteltäv^k-

3 i . 
I 

Saatuaan puheenvuoron selosti Pärssinen kantaansa. 
Kouluhallitus on valistuneempi ratkaisemaan lopulllses-

i 

ti Johtokuntien toimittaman opettajan vaalin. 

Vastusti suurenvaliokunnan mietinnön hyväksymistä. 

Ryömä: Siveellisyysperiaatteen sisällyttäminen 

lakiin, Jossa määritellään m,m. opettajain pätevyys-

vaatimukset, saattaa Johtaa outoihin tulkintoihin, 

Joten sitä olisi vastustettava, 

Lonkainen: Yhtyi Pärssisen Ja Ryömän lausuntoi-

hin. 

Linna: Ryhmän meikäläiset opettajat Pärssistä 

lukuunottamatta .ovat hyväksyneet suurenvaliokunnan 

mietinnön. Kannatti puolestaan sen hyväksymistä. 

Komu: Asian paras ratkaisu on, että ryhmä pysyy 

entisellä kannallaan. 

Voionmaa: Kun valtio maksaa kansakoulunopettajien 

palkoista n. 75 foy niin sillä pitäisi myöskin olla 

•ratkaisuvalta niiden valitsemisessa. 

Keskustelun päätyttyä päätettiin ryhmäkokouksel-

le ehdottaa, että se vastustaisi Syrjäsen alotteen 

hyväksymistä suurenvaliokunnan mietinnön mukaisena. 

Täm̂ in Jälkeen päätettiin 9 äf:̂ nellä 5 vastaan ryhmäl-

le ehdottaa, että ryhmä'pysyiai aikaisemmassa päätök-

sessään Ja siis kannattaisi alotteen hyväksymistä 

sivistysvaliokunnan mietintöön liitetyn vastalauseen 

mukaisena. 

6 §. 

Talousneuvoston perustamista koskevan lakieh-

dotuksen käsittelyn lykkääminen syksyyn. 

Sen Johdosta, että suurivaliokunta olikin saanut 

valmiiksi mietintönsä talousneuvoston perustamista 

koskevasta lakiehdotuksesta, Joka näinollen tulee 

Sduskunnan ensi istunnossa käsiteltäväksi, otettiin 

asia käsiteltäväksi. 

Asian Johdostö syntyneen keskustelun päätyttyä 

päätettiin ryhmäkokoukrelle shiottaa, että ryhmF.n oli-

si koetettava raada asien käsittely lykätyksi syksyyn 

,]o\o -nen, että Eduskunnassa tehdään esitys asian pa-

lauttamisesta lausunnon saantia varten perustuslakiva-

liokuntaan, ti.i siten että ehdotetaan Jätettäväksi 

asla pöydälle-Oohonkin lähemmin määrättyyn ensi syk-
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synLi pldGttr.viirn liduskunnan i?tuntoon. Lisäksi pää-

tetti5n ehdottaa ottU ryhmän puheenjohtaja neuvotte-

lisi kyn ymykron käsittelyn lykkääiriicef̂ tä eri ryh-

mien puheenjohtajien kansEia. 

7 
ii]hdotU3 ^Iksl valt i o n _ oikeu-

de~ta luovuttaa yleisradiotoimintaa var-

jten valt iolle hanliittu omair^uus ogakoyh-

tiölle. 

RyhmäkokoukGelle piiätettlin ehdottaa, että ryh-

mä äänertal^i valtiovarainvaliokunnan ot?akkee??a 

niainitusta arifsta antamen mietinnön hyväksymipen 

puolelta. 

8 
Suomeii Ja Saksan välinen kauppasopimus. 

Keskusteltiin Suomen Ja Saksan välisen kauppa-

sopi muksen hyväksymlsestä, 

Voionmaa; Kannatti sopimuksen hyvi^k^ymir;tä, 

se kun on voimasnaVin Vciln trm.'in ̂ '•uoden loppuun Ja 

kun sen pcrufitGella r.entään voidaan kauppaa sledet-

tävllir ê -̂ doilla käydä. 

Helo: Huomautti siitä, ettei ole varmuutta 

siltä kytkeytyykö sopirr.ukseen otettu 3 milj. markan 

vahin.son':orvauc]:ypymys niin kiinteästi itse sopimuk-

seen, että sen hyväksyminen edellyttää myöskin vahin-

gonkorvauksen hyväksymistä. Vastusti vahingonkorvauk-

sen hyväksymistä. 

Tanner: Tämä sopim.us ei ole hyvä, muttr täytynee 

se näissä oloissa hyväksyä. 

Keskustelun päätyttyä todettiin, että valio':un-

ta on soplmu!:sen hyväksymisen karmalla. 

V a k u u d < j k s i : 

/ 
T a r k i / t e t 

Z^t^eri. 

Pu : 

Puheenjohtaja. 

P ö y t ä k 

Sosialideinokrrattlsen Eduskuntaryhmän valmistusvalio-

kunnan kokouksesta, Joka pidettiin tarkistajain huonees-

äa Eduskuntatalossa 13 p:nä huhtikuuta 1934. Saapuvil-

la olivat:Aattela, Bryggari, Helo, Koponen, Kuusi?to, 

Lehtokoski, Lonkainen,.Marttila, Reinikainen, Ryömä, Tan-

ner Ja Voionmaa aekä maatalousvaliokunnan Jäsenistä: Ss-

kola, Halonen, Lepistö Ja Mustasilta. Puhetta Johti Tan-

nor Ja pöytäkirjan kirjoitti Aattela. 

1 
Kysely mar-talouden velkain vakauttamisesta. 

Käsiteltiin valiokunnan kannan määrääminen maata-

lousvalloku.inan ros.-dem. Jäsenten valmistamaan kyselyyn: 

"Milloin hallitus aikoo antaa Eduskunnalle esitykset 

kunnollisten maanviljelijäin velkain vakauttamisesta maa-

talouden kantokykyä vastaavalla korolla sekä tarpeellisten 

rahavarojen varaamisesta Osakeyhtiö Maakiinteistöpankille 

samassa tarkoituksessa?" 

Tanner: Kyselyä ei olisi nyt tehtävä, koska hallitus 

ei vielä ole voi.iut ehtiä suorittamaan niitä toi:?.enpiteitä, 

Joihin er""'t Eduskunnan tekemät päätöslauselmat ovat s-ltl' 

vslvoittanoet. 

Reinikainen: Ylityi Tannerin lausuntoon. 

Ryömä: Vastu^'ti kyselyn Jcittämistä. 

3skola: 3dus':unta on hyväksynyt ponsia Ja hallitukeen 

olisi ryhdyttävä niitä toteuttamaan. Kannatti kyselyn Jättä-

mistä . 

Lepistö: Kannatti kyrelyn Jättämistä senkin vuoksi, että 

siten kansan mieleen palautuu Eduskunnan tekemät päätökset. 

Helo: Kysely voitaisiin kyllä tehdä, vaikka hallitus 

ei siihen kotvätistuntokauden kohtapuolin tapahtuvan päät-

tymisen vuoksi vaatai.^ikaan. Oli kuitenkin kyselyn Jättämis-

tä vartai^n. 

Keskunlelun p^'ätyttyä todettiin, että kar-'k1 valmistus-

valiokunnan .Vsenot vastustivat kyselyn Jättämistä kevät-
istu:itokaudon aikana. 

^ X s t e t t u 
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